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A tARtAlOmBÓl

Kétségtelen, hogy így, a 
vizsgaidőszak előtt kissé talán 
korán adta ki a fenti jelszót 
Forgács Ödön. Az is igaz 
viszont, hogy Ödönünk – 
egészséges, öntudatos egye-
temistaként – hónapok óta 
napfényre, madárcsicsergésre 
és méhzümmögésre vágyott. 
Nézzék csak, ahogy fejét eny-
hén hátradöntve, szemeit 
lehunyva áll a főépület előtt 
és élvezi a jó időt! Hát lehet 
haragudni rá? ugye nem?

Ödön biológusként egy új 
közösségi program, a Ki sza-
bad menni a szabadba? címen 
futó, karantén-időszak utáni 
játék fővédnökeként köteles-
ségének érezte, hogy vissza-
hozza az életkedvet sokezer 
honfitársába. Jelmondatot is 
kreált: „Ne végy telket!/Lehelj 
lelket!”, ami – attól függetle-
nül, hogy nem sok értelme 
volt – legalább jól hangzott.

Ödön projektje keretében 
szigorúan tíz fő alatti cso-
portok vették birtokukba a 
Nagyerdőben bőven található 
tereket. Minden csoport tagjai 
azzal foglalkozhattak, amit 
a legszívesebben csináltak 
szabadidejükben. A lényeg 
az együttlét és az azonnali in-
teraktív kommunikáció volt. 
Amatőr színészek árnyas fák 
alatt szavaltak egymásnak ve-
retes verseket. Lelkes artisták 
kúsztak-másztak, csüngtek és 
pattogtak a százéves tölgyfá-
kon. Táncosok lejtettek őrült 
figurákkal tűzdelt koreográfi-
át a Békás-tó hídján. (Ezt már 
nem csinálják, mert közülük 
ketten is beleestek a vízbe.) 

Csatlakozz Ödön valame-
lyik csoportjához te is, és 
érezd jól magad!

Éltes Áron
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Akadémiai elismerés 
A Debreceni Egyetem három professzora részesült idén a Ma-

gyar Tudományos Akadémia Akadémiai Díjában, amit az MTA 
194. közgyűlés ünnepi ülésén vehettek át. Az MTA Elnöksége 
kiemelkedő tudományos munkássága elismeréseként Akadémiai 
Díjban részesítette: Agyagási Klárát, az MTA doktorát, a DE 
Bölcsészettudományi Kar szlavisztikai Intézetének egyetemi 
tanárát, Tóth Imrét, az MTA doktorát, a DE Természettudomá-
nyi és Technológaiai Kar Fizikai Kémiai Tanszékének professor 
emeritusát és Vaszil Györgyöt, az MTA doktorát, a DE Infor-
matikai Kar számítógéptudományi Tanszékének tanszékvezető 
egyetemi tanárát. 

Tartalmas szórakozás 
A tesztidőszakot követően immár normál üzemben működik a 

demedia.hu internetes magazin oldal, melyet a Debreceni Egyetem 
rádiója, az FM90 Campus rádió az év elején hozott létre. A web-
oldal tartalmának jelentős része az egyetemről szól. A demedia.hu 
oldal nem az országos és a helyi híroldalakkal kíván versenyezni, 
hanem elsősorban a Debreceni Egyetemmel kapcsolatos exkluzív 
információkat, hanganyagokat, magazintartalmakat kínálja – is-
mertette a portál filozófiájának lényegét Bakó Csaba, a működtető 
Campus rádió Nonprofit Kft. ügyvezetője. 

Érettségi
rendben megkezdődtek az idei érettségi vizsgák a Debreceni 

Egyetem közintézményeiben. Májusban csaknem háromszáz 
diák ad számot tudásáról, rendkívüli egészségügyi intézkedések 
mellett, a kormány döntése alapján írásban. A DE Kossuth Lajos 
Gyakorló Gimnáziuma és Általános Iskolájában 174 diák kezdte 
meg az érettségit, a DE Balásházy János Gyakorló Technikuma, 
Gimnáziuma és Kollégiumában három végzős osztályának 110 
diákja készült a központi vizsgákra. A végzős középiskolások 
november 11-e óta digitális oktatásban vettek részt.

Kazah delegáció 
A Debreceni Egyetem és kazahsztáni felősoktatási intézmények 

közötti oktatási és kutatási együttműködésekről egyeztetett Ka-
zahsztán magyarországi nagykövete egyetemi vezetőkkel május 
13-án az intézményben. Abdrasov Zsanibek nagykövetet Pintér 
Ákos általános rektorhelyettes és Kiszil okszána koordinációs és 
stratégiai igazgató fogadta. Jelenleg 123 kazahsztáni hallgatója 
van egyetemünknek – mondta el a rektorhelyettes. A nagykövet 
kiemelte, hogy az elmúlt években főként a gazdaságtudomány, 
valamint a műszaki tudományok terén működött együtt a két 
ország felsőoktatása, most szeretnék ezt kiterjeszteni az orvos- és 
egészségtudomány, gyógyszeripar, valamint a turizmus területére.

Hosszabb tanév 
A kormány határozata alapján a felsőoktatási intézmények igény szerint meghosszabbíthatták az aktuális tanévet, ami 

így tovább tarthat az előre meghatározott tíz hónapnál. Egyetemünkön tizennégyből összesen hat kar: az Általános or-
vostudományi Kar, az Egészségügyi Kar, a Gyógyszerésztudományi Kar, a Műszaki Kar, a Népegészségügyi Kar, valamint a 
Természettudományi és Technológiai Kar választotta ezt a megoldást a félév befejezése, a szakmai gyakorlatok pótlása és a 
vizsgák nyugodt körülmények között történő lebonyolítása érdekében. Az elkövetkező hónapokban összesen több mint 26 
ezer 800 hallgató fog vizsgázni a DE-en. 
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Díjazott irodalmár
Artisjus Irodalmi Díjban részesült „Éva születése” című köteté-

ért Bódi Katalin, a Debreceni Egyetem Bölcsészettudományi Kar 
Magyar Irodalom- és Kultúratudományi Intézetének docense. A 
díjazottak nevét április végén hozta nyilvánosságra az Artisjus 
Egyesület. A 2006-ban életre hívott díj az egyik legjelentősebb 
hazai irodalmi elismerés, amelynek presztízsértéke abban rejlik, 
hogy maguk a pályatársak szavazzák meg a nagydíjast és a négy 
alkategória díjazottjait. Bódi Katalin Éva születése című, válogatott 
esszéket, kritikákat és tanulmányokat tartalmazó kötete 2019-ben 
jelent meg.

Új kutatóközpont 
Megalakult a Debreceni Egyetem Agrár Genomikai és Biotech-

nológiai Központja. Az új szervezeti egység a Mezőgazdaság-, 
Élelmiszertudományi és Környezetgazdálkodási Kar átalakulásának 
egyik motorja lesz, ahol elsősorban növény- és állatgenomikai, 
valamint biotechnológiai alap-, és agrárinnovációt megalapozó pi-
acorientált kutatásokat végeznek. A központ igazgatója: Dobránszki 
Judit, az MTA doktora május 6-án vehette át megbízólevelét. – 
Nagy lehetőségeket rejt az AGBK megalakulása. A kutatóknak ma 
nem elég kiváló tudományos munkát végezniük, láthatónak is kell 
lenniük a szakma és a piac számára. A tudás-, illetve technológia-
transzfer, valamint a projekt együttműködések serkentése az egész 
debreceni agrárképzés számára kiemelt jelentőségű – mondta el 
stündl László, a MÉK dékánja.

RUR
A 377. helyen végzett a Debreceni Egyetem a moszkvai székhe-

lyű, független rangsorkészítő round university ranking (rur) 
legújabb globális rangsorán, amely jelentős előrelépés a korábbi 
évekhez képest. A DE 2013-ban került fel a listára, akkor az 590. 
helyen nyitott, s egészen 2018-ig ebben a kategóriában maradt, 
majd innen előre lépve 2019-ben az 539., 2020-ban az 547. pozíciót 
szerezte meg. 2021-ben legtöbb pontot az oktatás területén kapta 
a DE, mellyel a második pozíciót szerezte meg a listán szereplő 
hazai felsőoktatási intézmények között. A rangsor élén három 
egyesült államokbeli intézmény: a Harvard university, a California 
Institute of Technology (Caltech) és a stanford university végzett.

Új lehetőség a tehetségeknek 
Az Innovációs és Technológiai Minisztérium szakmai támo-

gatásával újra megnyílnak az Új Nemzeti Kiválóság Program 
ösztöndíjpályázatai. A program 4 milliárdos keretösszegére május 
20-ig pályázhatnak. A hatodik alkalommal meghirdetett program 
legfőbb célja, hogy az egyéni kiválóság támogatásával is erősítse 
az egyetemek tudományos, alkotói teljesítményét, ösztönözze a 
kutatás-fejlesztést és az innováció új generációjának kinevelését. 
A 2016-ban indított programban eddig összesen több mint 8500 
ösztöndíjat ítéltek oda, közülük 1002 nyertes a Debreceni Egye-
tem hallgatója, doktorandusza, doktorjelöltje vagy posztdoktora 
volt. Idén hat konstrukció keretében több mint 2200-an juthatnak 
majd támogatáshoz.
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Az egyetemi modellváltás fő célja, hogy a magyar fel-
sőoktatás versenyképesebbé váljon – mondta Stumpf 
István kormánybiztos a Debreceni Egyetem dolgozói 
számára meghirdetett online beszélgetésen május 4-én. 
A fórumon az egyetemi munkatársak kérdéseire is vála-
szolt a kormánybiztos. 

A modellváltással a Debreceni Egyetem élete rendkívül fontos 
ponthoz ért – emelte ki szilvássy Zoltán rektor a 362 érdeklődő és 
az egyetemi vezetés részvételével tartott rendezvény elején. Hozzá-
tette: a folyamatos egyeztetéseknek köszönhetően a modellváltás 
jól előkészített volt az intézményben. Elmondta: az egyetem az 
elmúlt évtizedben nagy figyelmet szentelt a vállalati és a pénzin-
tézeti kapcsolatok kialakítására, olyan egyetemi együttműködési 
hálózatokhoz csatlakoztak, amelyek ezen a területen komoly 
tapasztalatokkal rendelkeznek.  

– Meg vagyok róla győződve, hogy DE az alapítványi átala-
kulás eredményeként a következő évtizedekben a kelet-kárpát 
medencei régió gazdasági-, kulturális és pénzügyi központjává 
válik, olyanná, mint amilyen a református Kollégium volt a késő 
középkorban – jelentette ki szilvássy Zoltán.  

Bács Zoltán, a Debreceni Egyetem kancellárja köszöntőjében 
arról beszélt, hogy a modellváltásról szóló törvény parlamenti 
elfogadása után a vonatkozó kormányhatározatok jóváhagyása 
következik, melyet egyebek mellett az alapítványok létrehozása, 
majd az egyetem alapító okiratának megszövegezése és a szabály-
zatok megalkotása követ. 

– Nagy várakozás van azzal kapcsolatban, hogy az európai 
uniós, illetve a hazai fejlesztési források, a béremelési lehetőségek 
miként és mikortól fognak rendelkezésre állni – fűzte hozzá. 

Kérdések, válaszok a modellváltásról

stumpf István, az egyetemi modellváltásért felelős kormánybiz-
tos úgy vélte, hogy a modellváltás a rendszerváltás óta eltelt 30 év 
legfontosabb felsőoktatási változása, melynek keretében a korábbi 
állami többségűt tagolt rendszer váltja fel.  Az öt állami egyetem 
mellett létrejön 21 közfeladatot ellátó, közérdekű vagyonkezelő 
alapítványi formájú modellváltó egyetem, melyeken kívül magán- 
és egyházi egyetemek is működnek majd az országban.  

– A modellváltás fő célja, hogy a magyar felsőoktatás verseny-
képes legyen a digitális korszakváltás és a mesterséges intelligencia 
korában – jelentette ki.   

Hangsúlyozta: nemzetstratégiai cél olyan felsőoktatás kialakítá-
sa, amely a mainál jobb a hallgatóknak, elősegíti, hogy a magyar 
diákok szívesen tanuljanak itthon, mert olyan versenyképes tu-
dást, diplomát kapnak, amellyel könnyen el tudnak helyezkedni 
a munkaerőpiacon. 

– A modellváltás az egyetemek számára azt a lehetőséget 
biztosítja, hogy jobban alkalmazkodjanak a környezetükhöz, ez 
újabb lökést adhat az egyébként élen járó, az új lehetőséghez talán 
ösztönösen is a legjobban előkészülő Debreceni Egyetemnek is 
– vélte stumpf István.  

Hozzátette: az egyetem irányításának a modellválltást követően 
három nagy szereplője lesz: az állam helyébe lépő, a stratégiai cé-
lokat kijelölő fenntartó kuratórium; a szenátus, és az állam, amely 
a pénzügyi finanszírozás mellett, a minőség szabályozása és az 
ágazat irányítási jogkörök révén továbbra is meghatározó marad. 

– A modellváltásnak köszönhetően jelentősen növekszik az 
egyetemek szervezeti-, gazdasági autonómiája, új típusú karrier-
pályák kialakítására is lehetőségük nyílik – emelte ki.  

A kormánybiztos arról is beszélt, hogy az egyetemi fiókok 
mélyén sok olyan szabadalom rejtőzik, melyek megvalósítására 
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eddig nem volt elég forrás vagy bátorság. A modellváltás révén 
az innováció is szabadabb lesz.  

– Az egyetemek korábban foglyai voltak a struktúrának, amely 
nem a szabadságot és az autonómiát segítette, hanem sokkal 
inkább a status quo fenntartását.  

Hankó Balázs felsőoktatásért felelős helyettes államtitkár arról 
számolt be, hogy a DE a modellváltás keretében a közfeladat 
ellátását segítendő jelentős állami vagyonhoz jut. Az intézmény 
oktatási, kutatási és betegellátási feladatainak biztosítására, a 
versenyképesség fokozására uniós és hazai forrásokból, illetve a 
Debrecen 2030 fejlesztési stratégiához, vagy éppen a debreceni Jár-
műipari Képzési Központ fejlesztéséhez kapcsolódóan a következő 
években kiemelt fejlesztési források állnak majd rendelkezésre. 

A helyettes államtitkár megjegyezte, az eddigi évről évre törté-
nő finanszírozást az oktatási, kutatási, fejlesztési célokat hosszú 
távon, 15-25 évre meghatározó keretmegállapodással váltják 
fel. A részleteket 3-6 évre érvényes finanszírozási szerződések-
ben határozzák majd meg. – Az érkező forrással hosszú távú 
kiszámíthatóságot, teljesítményt, minőségi mutatókat kívánunk 
bevezetni – összegzett. 

stumpf István elmondta: a kormány elkötelezett abban, hogy 
jelentősen növelje az Erasmus+ Program keretében külföldön 
tanuló magyar diákok számát. A hallgatói érdekképviseletek 
szerepe változatlan marad. 

– szeptember elsejétől mindenképpen igyekszünk sort keríteni 
a kétszer 15 százalékos béremelés első lépcsőjének megteremté-
sére. Azon is dolgozunk, hogy az új, teljesítményalapú finanszí-
rozási rendszert is minél hamarabb bevezessék – magyarázta a 
kormánymegbízott.   

Végül a Debreceni Egyetem kuratóriumának várható tagjairól 
beszélt stumpf István. Amennyiben elfogadja Palkovics László 
miniszter felkérését, akkor a testület elnöke Kossa György, az 
ITK Holding elnök-vezérigazgatója, volt katasztrófavédelmi 
dandártábornok lesz, a kuratórium tagjai pedig: szilvássy Zoltán 
rektor, szólláth Tibor, Hajdúnánás polgármestere, a Nemzeti Ag-
rárgazdasági Kamara Hajdú-Bihar megyei elnöke, Balla György 
akadémikus, gyermekgyógyász, valamint Győry Kálmán akadé-
mikus, a Debreceni Egyetem korábbi rektora. 

– Ezek az emberek szorosan kapcsolódnak az egyetemhez, 
érdekeltek abban, hogy az intézmény ezután is versenyképes 
legyen – indokolt stumpf István.   

Az online program végén az egyetem dolgozói tehettek fel kér-
déseket. szó volt a kutatások finanszírozásáról, a foglalkoztatásról 
és a teljesítményalapú finanszírozásról, valamint a konzorciumi 
együttműködések, illetve a közbeszerzések kapcsán várható 
változásokról is.

Forrás: DE Sajtóiroda, hirek.unideb.hu – OCs  

Elfogadta a 2021/2022. tanév időbeosztását, valamint számos új 
képzés létesítését és indítását támogatta a Debreceni Egyetem szená-
tusa. Az április 29-ei elektronikus szavazás alkalmával a testület több 
szabályzatát is aktualizálta. 

A Debreceni Egyetem szenátusa támogatta a Debreceni Egyetem 
Tanárképzéséért-díj adományozását Maticsák sándor, a DE BTK 
Magyar Nyelvtudományi Intézet Finnugor Nyelvtudományi Tanszék 
tanszékvezető egyetemi tanára, korábbi tanárképzési főigazgató és 
dékánhelyettes részére. Tanárképzési főigazgatóként irányítása alatt 
alakult ki a 2013-ban újra bevezetett osztatlan tanárképzés gyakor-
latainak a rendszere. Jelentős szerepe volt a közismereti tanárszakok 
mellett számos rövidciklusú tanárszak, illetve a szakmai tanárképzések 
elindításában 2017-ben.

Gyógyszer- és Élelmiszerfejlesztési Koordinációs Központra vál-
tozott a korábbi Gyógyszer-fejlesztési Koordinációs Központ neve 
a DE szolgáltató és Igazgatási Egységeinek Működési rendje című 
szabályzat módosítása révén. A szervezeti egység feladata ezentúl 
kiterjed a táplálék-kiegészítők, funkcionális, illetve medical food kate-
góriába tartozó élelmiszerek hatósági engedélyezéséhez és a gyógyító, 
egészségmegőrző terápiák körébe történő bevezetéséhez szükséges 
irányító, szervező feladatok ellátására is.

Az Egyetemi kitüntetések és címek adományozásának rendje a 
Debreceni Egyetemen című szabályzat több kari melléklete is változott. 
A GTK néhai professzora emlékére alapította a Dr. Kozma András 
díjat, melyet a gazdaságtudomány területén kimagasló oktató-kutató 
munkát végző kari oktatók és kutatók, illetve a kar eredményes oktató, 
kutató munkájához hosszú időn át hozzájáruló külső szakemberek 
kaphatnak. Az Egészségügyi Kar kari mellékletének módosításával 
létrehozta a Egészségügyi Karáért Emlékplakettet az EK érdekében 

kifejtett oktatási, tudományos, kulturális, gazdasági és sport tevé-
kenység, illetve a kar külföldi kapcsolatainak kialakítása, elmélyítése 
érdekében kifejtett tevékenység elismerésére.

A testület módosította a Debreceni Egyetem szabályzata a felvételi 
eljárásról című szabályzatának, valamint a Debreceni Egyetem Tanul-
mányi és Vizsgaszabályzatának egyes kari mellékleteit.

A 2021. január 1-től érvényes betegellátást érintő új szervezeti 
rendhez igazolva, valamint a technikai jellegű pontosítások miatt 
hatályon kívül helyezte a testület a korábbi és elfogadta az új Tájé-
koztatási rendet.

A megváltozott szervezeti struktúra alapján harmonizálták a Nép-
egészségügyi Kar és az Általános orvostudományi Kar által gesztorált 
szakokat, így a népegészségügyi mesterképzési szak a Népegészségügyi 
Kar felelősségi körében marad.

A szenátus elfogadta a 2021/2022. tanév időbeosztását, emellett 
támogatta a környezeti monitorozó (TTK) és nemzetközi viselkedés 
konzultáns (NK) szakirányú továbbképzési szakok létesítésének és indí-
tásának, a művészettel nevelés a legkisebbeknek (GYGYK), sportalapozó 
mozgásfejlesztő óvodapedagógus pedagógus-szakvizsgára felkészítő 
(GYGYK), állatasszisztált pedagógiai fejlesztőtevékenység területen 
pedagógus-szakvizsgára felkészítő (GYGYK) szakirányú továbbképzési 
szakok indításának, valamint a gyógypedagógia BA tanulásban aka-
dályozottak pedagógiája (GYGYK) alapképzési szak új szakirányának 
indításának, illetve a gerontológia (EK) mesterképzési szak létesítésének 
és a sportmérnöki (MK) mesterképzési szak indításának javaslatát.

A testület jóváhagyta az együttműködési megállapodást a st. 
Petersburg state Autonomous Educational Institution of Higher 
Education (oroszország) intézménnyel.

Forrás: DE Sajtóiroda, hirek.unideb.hu – TPL
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Tíz katona teljesítette a Magyar Honvédség, 
a Debreceni Egyetem, valamint felsőoktatási 
és vállalati partnereinek együttműködésével, 
első alkalommal megszervezett „Bevezetés az 
űreszközök üzemeltetésébe” című 950 órás 
tanfolyamot. Az ünnepélyes oklevélátadót 
május 6-án tartották az Aulában. 

– Azt már most is látjuk, hogy a védel-
mi képességeink szempontjából az űr egy 
nagyon fontos műveleti terület, és egyre 
meghatározóbbá válik – kezdte köszöntőjét 
a járványügyi intézkedések mellett tartott 
oklevélátadó ünnepségen szilvássy Zoltán.

A Debreceni Egyetem rektora kitért rá: 
globális jelenség, hogy a világ meghatározó 
egyetemei szerepet vállalnak a hadseregek 
képzésében, fejlesztésében. Példaként hozta 
a DE kiemelt partnerét, az egyesült államok-

beli MIT-t, valamint a stanfordot és az orosz 
Lomonoszov Egyetemet.

– Nemcsak az ország legnagyobb felső-
oktatási intézménye, a Debreceni Egyetem 
vállalt szerepet a képzésben, hanem együtt-
működtünk a BME-vel, az ELTE-vel, illetve 
vállalati partnereinkkel. Egy nemzeti ösz-
szefogás eredménye, hogy önöket a nemzet 
érdekében különleges ismeretekkel ruháztuk 
fel – mondta el szilvássy Zoltán rektor.

Ferencz orsolya űrkutatásért felelős mi-
niszteri biztos ünnepi beszédében az űrku-
tatás és űripar dinamikus fejlődéséről beszélt.

– A XXI. századi emberiség történelmét 
a világűrben írják. Azok a nemzetek, akik 
ennek előbb ébrednek tudatára, előnyben 
vannak. Mi a magyar kormány részéről min-
den megteszünk azért, hogy Magyarország 

előnybe kerüljön – 
jelentette ki Ferencz 
orsolya

Az űrkutatásért 
felelős miniszteri 
biztos példaértékű-
nek nevezte a közös 
vállalást, és kifej-
tette, hogy ma már 
olyan sokrétűvé vált 

Űrtudományi képzés

az űrtevékenység, hogy a világűrben működő 
eszközök az ország kritikus infrastruktúrájá-
nak a részét képezik.

Böröndi Gábor altábornagy, a Magyar 
Honvédség parancsnokának helyettese a vi-
lágűr fontosságára hívta fel a végzett katonák 
figyelmét.

– Pár évvel ezelőtt sokan szkeptikusak 
voltak, amikor a kibertérről beszéltünk. Ma 
ott tartunk, hogy kibervédelmi szemlélőnk 
van, kiber műveleti központ alakul, hiszen 
az a terület fontossá vált a nemzetbiztonság, 
a Magyar Honvédség és Magyarország 
szempontjából. Ők a jelen, önök pedig a 
jövő – mondta Böröndi Gábor altábornagy.

Az okleveleket Németh szilárd, a Honvé-
delmi Minisztérium parlamenti államtitkára 
és szilvássy Zoltán rektor adta át.
Forrás: DE Sajtóiroda, hirek.unideb.hu – TPL

Szenátus: személyi döntések
Az oktatási rektorhelyettesi, valamint az egyetem több közne-

velési intézményének magasabb vezetői állására kiírt pályázatról 
szavazott április 20-ai ülésén a Debreceni Egyetem szenátusa. 

Egyperces néma felállással emlékeztek a Debreceni Egyetem 
koronavírusban elhunyt oktatóira, kutatóira, munkatársaira és 
hallgatóira a szenátus április 20-ai rendkívüli ülésén. A járvány 
kapcsán szilvássy Zoltán rektor beszámolójában kiemelte, hogy 
jó ütemben halad az egyetem kormány által támogatott Nemzeti 
oltóanyaggyár Programjának előkészítése.

– A valamennyi kötelező és ajánlott védőoltást előállító létesít-
mény mellett megépül egy kifejezetten koronavírus elleni oltóanya-
gok gyártására alkalmas üzem is, ahol többféle – vektorvakcina, 
alegységvakcina, teljes elölt vírus – technológiával lehet majd oltó-
anyagot előállítani – sorolta szilvássy Zoltán. A rektor hozzátette: a 
kísérletek jól haladnak, már több mint húsz liter áll rendelkezésre a 
magyar fejlesztésű, elölt vírust tartalmazó vakcinából is.

Bács Zoltán kancellár beszámolójában arról beszélt, hogy gaz-
dálkodási szempontból rendkívül eseménydús időszakát éli az 
intézmény, megkezdődött az egészségügyi szolgálati jogviszony 
bevezetése, folyamatban van a félkészülés a modellváltásra, illetve 
az új költségvetés tervezése.

– A modellváltás kapcsán várjuk a parlementi szavazást a köz-
érdekű, közhasznú fenntartói alapítványokról szóló törvényről, az 

egyetemekre vonatkozó törvényről, valamint a nemzeti felsőoktatási 
törvény módosításáról. Abban bízunk, hogy a Debreceni Egyetem 
esetében nem fog változni az egyetem szerkezete-szervezete, tevé-
kenysége, feladatellátása. Nem valósak azok a feltételezések, amelyek 
az intézmény névváltozásról szólnak, a Gróf Tisza István Debreceni 
Egyetemért Alapítvány név magáé az alapítványé, nincs szándék 
az egyetem nevének megváltoztatására – jelentette ki Bács Zoltán.

A testület csütörtöki ülésén dékáni megbízást vett át Mátyus 
László professzor, aki 2026. június 30-áig vezetheti az egyetem 
Általános orvostudományi Karát.

A szenátus támogatta Bartha Elek oktatási rektorhelyettesi beosz-
tás betöltésére irányuló pályázatát, így a professzor 2025. december 
31-ig folytathatja munkáját.

Az egyetem köznevelési intézményeinél is új vezetőkről dön-
töttek: a szenátus támogatta a Debreceni Egyetem Kossuth Lajos 
Gyakorló Gimnáziuma és Általános Iskolája intézményvezetői 
álláshelyének betöltésére Denichné Hajdu Mónika Tímea pályáza-
tát, a Debreceni Egyetem Óvodája intézményvezetői álláshelyének 
betöltésére Nagy Angéla pályázatát, a Debreceni Egyetem Gyakorló 
Óvodája intézményvezetői álláshelyének betöltésére Balogh Beáta 
Anikó, az intézményvezető-helyettesi álláshelyének betöltésére 
Kovácsné Fazekas Mónika pályázatát.

Forrás: DE Sajtóiroda, hirek.unideb.hu – TPL
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Együttműködési megállapodást kötött a Debreceni Egye-
tem és a városban üzleti szolgáltatásokat nyújtó cégeket 
tömörítő Debrecen Business Service Centers Kerekasztal 
szervezet. A felek az oktatatás színvonalának további 
emelését tűzték ki legfontosabb célként. 

A kilenc, Debrecenben működő vállalatot tömörítő, több mint 
4700 főt foglalkoztató Debrecen Business service Centers (DBsC) 
Kerekasztal elsősorban az üzleti szolgáltatásokat nyújtó szektor 
ismertségét, elismertségét szeretné javítani. Emellett minél szoro-
sabb együttműködésre törekszenek a régió azon oktatási intézmé-
nyeivel, ahol ilyen szakemberek képeznek. Ezért fontosnak tartják 
az üzleti szolgáltató szektorba vezető oktatási-, karrier-útvonalak 
kidolgozását, ezek népszerűsítését, valamint az ezekhez szorosan 
kapcsolódó nyelvtanulás előmozdítását – ismertette a célkitűzé-
seket a megállapodás ünnepélyes online aláírásakor Becsky-Nagy 
Patrícia, a Debreceni Egyetem Gazdaságtudományi Kar Pénzügyi 
Tanszékének vezetője.  

szilvássy Zoltán, a Debreceni Egyetem rektora elmondta: a 
magyar tradíciók szempontjából szokatlan a Debreceni Egyetem 
üzleti kapcsolatrendszere, ugyanis a különböző iparági klaszterek-
ben dolgozó egyetemi vezetőket az ipari partnerek rendszeresen 
újraválasztják. Ezután arról beszélt, hogy a Debreceni Egyetemen 
az alapvetően üzletemberekből álló Mérnöki és Üzletfejlesztési 
Innovációs Intézet (MÜZLI) foglalkozik a legtöbbet – a hallgatók 
oktatása mellett – a vállalati kapcsolatrendszer szervezésével.

Bács Zoltán, a Debreceni Egyetem kancellárja kifejtette: a MÜZLI 
keretében évek óta rendszeresen tartanak előadásokat különböző 
nagyvállalati vezetők (többnyire angolul), melyek a hallgatók kö-
rében nagyon népszerűek.

– Az együttműködési megállapodás aláírása jó alapot ad egy még 
szervezettebb kapcsolathoz – mondta. A kancellár kitért rá, hogy a 
Debreceni Egyetem is részese lesz a felsőoktatási modellváltásnak. 
szerinte amint ez megvalósul, különösen fontosak lesznek a vállalati 

Üzleti szolgáltatások és egyetem 

kapcsolatok, a vállalati tapasztalatok oktatásba történő még inten-
zívebb bevonása és az egyetem üzletszerű működése sok területen.  

Ascsillán Endre, a MÜZLI intézetvezetője, a General Electric 
alelnöke hangsúlyozta: a hagyományos életutak ma már nem jár-
hatók. A fiatalokban vállalkozói kedvet és nyitott szemléletet kell 
kialakítani ahhoz, hogy jól tudjanak boldogulni a multinacionális 
vállalati környezetben.

– Az ipari, üzleti, gazdasági szereplők és az egyetem szoros együtt-
működése abszolút mértékben biztosítani tudja azt a keretrendszert, 
amiben ezeket az ismereteket át tudjuk adni – vélte. 

Kissné Nyéki Éva, a Debrecen BsC projektvezetője elmondta: a 
három éve létrejött kerekasztal több mint 30 különböző program-
mal jelent meg eddig a helyi oktatásban, melyek révén több mint 
1800 diák ismerkedhetett meg a szektor által kínált lehetőségekkel, 
szerezhetett speciális tudást. A szervezetet alkotó vállalatok több 
mint 4700 munkavállalót foglalkoztatnak Debrecenben.

– Nemcsak a jó munkahelyi környezet, hanem a nemzetközi 
színvonalú munkavégzés is lehetséges ezeknél a cégeknél, amelyek 
rengeteg tanulni, fejlődni vágyó fiatalt vonzanak. A mai napon alá-
írandó együttműködési megállapodással még szorosabbra fűzzük 
a kapcsolatunkat a Debreceni Egyetemmel. Célunk, hogy a fiata-
loknak olyan naprakész ismereteket adjunk át, amik segítik őket az 
üzleti életben való elhelyezkedéskor, a karrierépítésben – emelte ki. 

Hozzátette: annak érdekében, hogy ezek megvalósuljanak, a 
Debrecen BsC Kerekasztal jelenleg három (angol, francia és magyar 
nyelvű) üzleti kurzussal és egy akkreditált tanárképzési programmal 
van jelen a Debreceni Egyetemen. Képzéseiken segítik a hallgatókat 
és a pedagógusokat a szektor által igényelt tudáselemek megisme-
résében és elsajátításában. Mindemellett műhelymunkákkal, nyílt 
napokkal biztosítanak lehetőséget, hogy a diákok élő példákon 
keresztül, első kézből, az üzleti szolgáltató szektor szakembereitől 
szerezzenek naprakész tudást és megismerjék a helyi munkaerő-
piac sajátosságait. A további közös munka során a kerekasztal és 
az egyetem a jelenleg is futó programokon túl versenyek, közös 
műhelymunkák, tájékoztató rendezvények szervezésével, tan-
anyagfejlesztéssel, valamint ezekhez köthető felmérések, stratégiai 
anyagok készítésével is szeretne foglalkozni. 

A folytatásban a DBsC Kerekasztal tagjai: a 4iG, BT – British 
Telecommunications, Diehl Aviation, EPAM, Flowserve, a Deutsche 
Telekom IT solutions, NI, transcosmos, és a united Call Centers 
képviselői kaptak szót, majd mindannyian aláírták az együttmű-
ködési megállapodást.

Forrás: DE Sajtóiroda, hirek.unideb.hu – OCs
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Korábban a Bölcsészettudományi Kar 
Hallgatói Önkormányzata (BTK HÖK) a 
tavaszi BTK’ Land keretein belül szervezte 
meg évi rendszerességgel a nagy népszerű-
ségnek örvendő tehetségkutató versenyét, 
idén azonban a szervezőknek alternatív 
megoldásokat kellett kitalálniuk. Alkal-
mazkodva a koronavírus-járvány okozta 
körülményekhez, a BTK, a Természettudo-
mányi és Technológiai Kar (TTK), valamint 
a Zeneművészeti Kar (ZK) összefogásának 
eredményeként a megmérettetés teljes egé-
szében az online térben zajlott, és ezzel egy-

behangzóan új címet és koncepciót is kapott. 
Az idén első ízben megrendezett uDream 
– A Te álmod! tehát bizonyos értelemben 
folytatta az eddigi évek gyakorlatát, ugyan-
akkor el is tért a hagyományoktól, hiszen 
az online térből következő lehetőségeknek 
köszönhetően a visszajelzések alapján a 
szervezők nyitottságra és interaktivitásra 
való törekvése a korábbiaktól is nagyobb 
érdeklődést váltott ki!

A hallgatók egy videóval jelentkezhettek 
a programra, amely felkerült a uDream – A 
Te álmod! YouTube-csatornájára. Nem volt 
egyszerű dolga a zsűrinek, hiszen a többek 
között slam poetryvel, zongoraelőadással, 
beatbox show-val és énekprodukciókkal 
színesített mezőny értékelési szempontjait 
illetően kifejezetten nehéz volt megálla-
podniuk, annál is inkább, mert az egyéni 
versenyzők mellett együttesek is indulhattak 
a győzelemért. A zsűrielnök Duffek Mihály 
zongoraművész volt, a ZK oktatója, mellette 
Csáki szabolcs színész, rendező, az oDEon 
Egyetemi színház művészeti vezetője vett 
részt a döntéshozatalban Ölveti Lászlónak, 
az Egyetemi Élet főszerkesztőjének és 
Macskin Lászlónak, a DEHÖK rendezvénye-
kért felelős elnöki megbízottjának, a Campus 
rádió műsorvezetőjének a társaságában. Ők 
választották ki az öt legjobbat, akik tovább 
versenyezhettek a győzelemért. A döntősök-
nek az április 30-i döntőre, amelyet élőben 
közvetítettek, és a ZK HÖK elnöke, Varga 
Krisztián vezetett, új műsorszámmal kellett 
előrukkolniuk.

A színvonalas produkciók sokasága, il-
letve a videók kimagasló nézettségszámai 
arról tanúskodtak, hogy a pandémia idején 
is megvolt a vágy a tehetséges hallgatókban 
arra, hogy kiálljanak a nagyközönség elé, és 
a nézők igencsak kíváncsiak voltak, hogy ki 
mivel készült a próbatételre. Annál is in-
kább, mert a publikum díjazásról is dönthe-
tett! A döntősök elsőkörös produkcióját is 
beleértve, a jelentkezés lejárta után tizenegy 
nevezőt jelölt ki a zsűri, akik elindulhattak 
a közönségszavazáson. A voksolás menete 
egyszerű, de annál hatékonyabb volt – a 
rendezvény YouTube-csatornáján a döntőig 
legtöbb lájkot kapó előadás nyerte a címet. 

Az izgalmas és színvonalas fináléból vé-
gül az egyetem egyesült arab emírségekbeli 
hallgatója, rosh Koneri énekprodukciója 
nyerte meg a döntőt. A dobogó második és 
harmadik helyére a szintén éneklő Kiss Pé-
ter és a beatboxszal induló Nyilas Gyöngy-
vér léphetett föl. Ők sorrendben 100, 80 és 
60 ezer forint nyereménnyel gazdagodtak. 
A negyedik és az ötödik helyen Kerekes 
Adrienn énekes, illetve a FankNDave 
együttes végzett, jutalmuk 20 ezer forint 
uD shop-utalvány volt. ugyancsak ennyi 
értékű utalvánnyal ismerte el a zsűri Egyed 
Emese munkáját is, aki az énekes pro-
dukciójára érkezett több mint 300 pozitív 
visszajelzéssel a közönségdíjat nyerhette el. 
A közönségdíjjal járt egy fellépési lehetőség 
is az oDEonban, amelyet a színház képvise-
letében zsűriző Csáki szabolcs, tekintettel a 
kimagasló teljesítményekre, végül minden 
döntősnek felajánlott.

Ahogyan azt Papp Dániel,  a BTK HÖK 
elnöke elárulta, bár kezdetben tartottak 
attól, hogy a rendezvény eléri-e a korábbi 
tehetségkutatók célját, a közönség végül 
nagyon jól fogadta a programot és sok je-
lentkező volt. Abszolút sikernek tekinthető 
tehát az első ízben megrendezett uDream 
– A Te álmod! A szervezők reménykednek 
benne, hogy jövőre már a Kossuth Kollé-
giumok közötti téren tudják lebonyolítani 
az eseményt, de a tanulságok miatt az idei 
megmérettetés sok tekintetben az előképe 
lesz a következőknek. Mindenki számára 
emlékezetes volt tehát az idei tehetségku-
tató, amely jövőre újra megmutatkozási 
lehetőségeket fog biztosítani az egyetem 
polgárjainak!

Az álmok tehetségkutatója 
UDream – A Te álmod!
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1. Rosh KoneRi negyedéves orvostanhallgató, akit 
egyedülállóan szép hangszíne, finom énektechnikája 
emelt ki a mezőnyből. Nem tanult zenélni, jobbára a 
zuhanyzóban gyakorolt csak, és eddig kevés lehetősége 
volt arra, hogy megmutassa a tehetségét. Ezek közül 
a legemlékezetesebb a számára az X-faktorban való 
fellépése, de mivel rutinosnak nem mondaná magát, 
minden lehetőség új kihívást jelent a számára.  

2. Kiss PéteR a ZK ütőhangszeres hallgatója, aki a második videójában 
megmutatta, hogy a főhangszere mellett mennyi minden máshoz is ért, például 
kiválóan énekel és gitározik. A zsűri értékelte, hogy míg az első fordulóban 
egy komolyabb, melankolikusabb hangvételű produkcióval hívta fel magára a 
figyelmet, a döntőre egy pozitív szemléletű, abszolút életigenlő dallal készült, 
amelyet bravúros képi megoldásokkal színesített. A nézők öt Kiss Pétert lát-
hatnak a felvételen, akik ráadásul a zenélés közben kommunikálnak is egy-
mással, így tehát a versenyző színészi kvalitásairól is megbizonyosodhattunk.

3. nyilas GyönGyvéR szintén a ZK 
másodéves, ütőhangszeres hallgatója, 
Debrecenből Pápára tartott éppen haza, 
amikor a döntőre bejelentkezett a vonat-
ról. A zsűri az értékelésben kiemelte ko-
moly beatboxos technikáját és gyönyörű 
énekhangját. Gyöngyvér soha nem foglal-
kozott komolyabban a könnyűzenével, és 
maga sem emlékszik arra, hogy a beatbox 
hogyan jött az életébe, éppen ezért volt 
nagy eredmény a számára a helyezés. 

4. KeReKes adRienn programterve-
ző informatikusnak tanul a Debreceni 
Egyetemen, de már jó ideje folytat ta-
nulmányokat a ZK könnyűzenei köz-
pontjában is. Itt találkozott párjával, 
Tóth Gergő gitárossal, akivel együtt 
vett részt a versenyen. A produkcióik 
sokszínű stílusa, az innováció, amellyel 
egyedi módon, kicsit a postmodern 
jukebox kezdeményezést idéző jelleggel 
dolgoznak fel slágereket, egybehangzó 
elismeréseket váltott ki a zsűritagokból.

5. GyeRmÁn dÁniel szólógitáros 
és Vajda Ferenc énekes-gitáros alkot-
ják a FrankNDave formációt, amely 
egyedi feldolgozásaival vívta ki a zsűri 
bizalmát. Bár az értékelések szerint a 
dalválasztás a második fordulóban nem 
volt a legjobb (Bob Marley Redemption 
song című dalát próbálták átértelmez-
ni), de technikailag nagyon meggyőző 
produkciót mutattak be. Dávid ang-
lisztika szakos hallgató, Feri már nem 
tanul az egyetemen, közös fellépésük 
még nem volt, de talán a járványügyi 
helyzet alakulása a közeljövőben majd 
ezen is változtat!

B. S.

A zsűri nyerteseiről
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A Debreceni Egyetem csapatai végeztek az első hat helyen a 
rosatom Central Europe, az MVM Paksi Atomerőmű Zrt. és a Paks 
II. Zrt közös orosz–magyar atomenergetikai online feladatmegoldó 
versenyén. A Hackatom díjátadó ünnepségét május 7-én tartották 
a Debreceni Egyetem Aulájában. 

– Önök egy elit versenyen, erős nemzetközi mezőnyben értek 
el kiemelkedő teljesítményt, ezzel bizonyították tudásukat, ráter-
mettségüket – ezekkel a szavakkal köszöntette szilvássy Zoltán 
rektor a Hackatom online feladatmegoldó versenyen helyezést 
elérő csapatok tagjait.

Az egyetemi vezető kiemelte, hogy a megmérettetés során csa-
patként tudtak problémákat megoldani, ami rendkívül hasznos és 
előremutató további karrierük szempontjából. A rektor kitért rá, 
hogy az intézmény számos területen együttműködik a világ egyik 
vezető atomenergetikai vállalatával: a nukleáris energetika mellett 
az orvosi izotópgyártás, sterilizálás, valamint a mezőgazdaság és 
természettudomány területein is folytatnak közös munkát.

A rosatom Central Europe képviseletében Kóti Lóránt köszön-
tötte a hallgatókat. A szervező felidézte, hogy a rendezvény első 
napján öt orosz műszaki egyetem – a Moszkvai MEPhI, az MPEI, a 
szentpétervári Nagy Péter Műszaki Egyetem, valamint a Tomszki és 
a Jekatyerinburgi Műszaki Egyetem – tanárai tartottak előadásokat, 
melyekben kitérnek a versenyfeladatok témaköreire. Ezt követően 
kezdődött a 24 órás feladatmegoldás, amely során a versenyzők egy-
részt modellezték az atomerőművi energiafelhasználás előrejelzését, 
valamint elemezték és ismertették az anyagminőség-ellenőrzési 
mérési adatokat.

A jövő atomfizikusai 

Kóti Lóránd kiemelte, hogy a versenyen kitűnően szerepeltek 
a DE csapatai, professzionális munkát tettek le az asztalra, ami 
jól mutatja a Debreceni Egyetemen zajló magas szintű oktatást.

Az első helyet a Debreceni Egyetem Természettudományi és 
Technológiai, valamint Informatikai Karának hallgatóiból álló 
stronYtium csapata szerezte meg. A DE Műszaki Karát képviselő 
Zeus a második, a szintén műszaki karos hallgatókból álló oP 
csapat pedig a harmadik helyen végzett. A 4., 5. és 6 helyezést 
is a DE Természettudományi és Technológiai Karának csapatai 
hozták el. A hallgatók értékes nyereményekkel gazdagodtak, és a 
járványhelyzetet követően ellátogathatnak a verseny szervezésé-
ben is részt vevő Paksi Atomerőműbe.

Forrás: DE Sajtóiroda, hirek.unideb.hu – TPL



EgyEtEmi ÉlEt  132021. május ZOOm

Sorozatfüggő ismerősöm szerint sokkal „könnyebb” egy 
aktuális széria kanyargós, ide-oda csapongó történeté-
ben elmerülni, mint regényeket olvasni. Ha eltekintünk 
attól a régi, kissé lekezelő mondástól, hogy  „a tévé a 
szem rágógumija”, el kell ismernünk, hogy van igazság 
abban, amit mond.

ráadásul vannak olyan sorozatok, amelyek könyvadaptációk. A 
dolog oda-vissza hat, előfordul, hogy a sztori olvasója kíváncsi lesz, 
milyen lehet megfilmesítve a regény, vagy épp fordítva, a filmes 
verzió után veti rá magát a nyomtatott eredetire. A Netflixen futó 
szériák közül vitathatatlanul az egyik legizgalmasabb, legérdeke-
sebb a sarah Pinborough írásából készült Ne higgy a szemének! 
(Behind Her Eyes).  

Teljesen szimplán indul a történet. Louise (simona Brown) 
fiát egyedül nevelő édesanya. Élete rendezett, nagy szeretettel 
gondoskodik gyermekéről, volt férjével sincs perben-haragban, 
kényelmes munkája van, egy magánorvosi rendelőben dolgozik 
asszisztensként. Csak a szerelem hiányzik mindennapjaiból, de 
aztán egy este, amikor kimozdul, és a legjobb barátnője váratlanul 
lemondja a közös programot, megismerkedik valakivel. Az egyszeri 
találkozásnak tűnő affér aztán egy váratlan fordulattal folytatódik, 
és Louise élete lassan átfordul egy véget nem érő rémálomba.

Az, amit az első rész alapján valami banális szerelmi történetnek 
gondolhatnánk, igazi lélektani drámává válik. A szimpatikus, 
éjszakában megismert férfi, David (Tom Bateman) és neje, Adele 
(Eve Hewson) kezdetben igazi átlagos, vastag bankszámlájú pár-
nak tűnnek. A menő orvos feleségéről azonban kiderül, hogy sötét 
titkok tudója, valami vibrál benne, valami megmagyarázhatatlan 
és hátborzongató hangulat lengi körül.

A múltbeli jelenetekből fokozatosan felsejlik, mi áll a háttér-
ben, és egyre inkább kezdjük kapisgálni, mitől is olyan Adele, 
amilyen. Legalábbis azt hisszük. A mindössze nyolcrészes sorozat 
vége ugyanis olyan, mint egy hatalmas pofon. Fogadni merek, 

hogy nem sokan sejtik, mire fut ki végül az egész, de tény, hogy 
az utolsó jelenetek ismeretében teljesen át kell értékelnünk, újra 
kell értelmeznünk, amit addig láttunk. A Ne higgy a szemének! 
megdöbbentő és hatásos, már csak a befejezés hidegzuhany jellege 
miatt is érdemes végignézni.

Az ember örök vágya, hogy megtalálja a hozzá tökéletesen 
passzoló társat, a nagy Őt. A szintén regényadaptáció The One: A 
tökéletes pár (John Marrs azonos című művéből) főszereplője és 
az általa vezetett gigacég látszólag perfekt megoldást kínál a prob-
lémára. Az ambiciózus rebecca (Hannah Ware) vállalkozásának 
adatbázisába bárki regisztrálhat, és egy hajszál alapján elvégzett 
DNs-teszt után már „szállítják” is neki a természetesen szintén 
valahol a világban feliratkozott ideális társat. Nem kell fárasztó 
és unalmas randikkal bajlódni, nem kell belefutni kapcsolati 
zsákutcákba, elég a tudományra bízni magunkat. ráadásul úgy 
tűnik, az elvi síkon működő elgondolás a gyakorlatban is bejön. 
Maga rebecca is így találja meg lelki és testi társát, igaz, már a 
történet elején mással fut, eleinte nem is értjük, miért.

A nyolcrészes sorozat felemás érzelmeket kelt a nézőben. Vé-
gig az az érzésünk, hogy egy remek alapötlet gyengén sikerült, 
ziccereket kihagyó adaptációját látjuk. Valahogy nehezen vehető 
komolyan az egész. Felbukkannak igazán komoly kérdéseket 
felvető szálak, hiszen minden szép és jó, de mi van akkor, ha 
egy stabil párkapcsolatban élő személy pusztán kíváncsiságból 
néz utána, vajon ki passzol teszt alapján a párjához? Amikor az 
értelem és érzelem csatája bontakozna ki és teremthetne izgalmas 
helyzeteket, valahogy kitáncolnak az egészből a szereplők. Vagy 
ha éppen nem, akkor is súlytalannak tűnik a dolog. 

Furcsa azt látni, amikor egy történet megvalósítását nyilvánva-
lóan nem nehezítik anyagi nehézségek, és mégis hibádzik valami. 
Egyes figurák odavetett vázlatként hatnak, mások meg, akiknek 
a hátukon kellene cipelni a sztorit, egyszerűen hiteltelenek. Ha 
van szabad nyolc estéd, megnézheted a The one-t, de azt nem 
ígérhetjük, hogy ez lesz életed sorozata.

Itt a jó idő, simán nézhetjük aktuális filmjeinket a teraszon, de 
ne felejtkezzünk el azokról sem, akikkel együtt élünk. Időnként 
reptessük meg papagájunkat a közeli parkban, úsztassuk kedvenc 
törpeharcsánkat valamelyik szökőkútban, és vigyük el kirándulni 
hörcsögeinket! 

Karinthy Károly

Hiszem, ha látom
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Fedezd fel 
Debrecen utcáit!

Tarts velünk  egy rendhagyó virtuális városnéző túrán 
Debrecen utcáin, terein az ismert és kevésbé ismert 
épületek, rejtett kincsek nyomában! Kalauzod 
egy bölcsészből lett idegenvezető és egy hobbifotós 
biológus lesz.

Azt hiszem, sokan örülnek velem együtt, hogy újra lehet 
teraszozni. A bezártságban töltött hosszú, hideg hónapok után 
nemcsak az üdítő, hogy végre újra süt a nap és jó az idő, hanem 
az is, hogy mindezt kedvenc teraszunkon egy kávé vagy fröccs 
mellett élvezhetjük. És ha már terasz, akkor igazi öröm, hogy újra 
kiülhetünk a Víztoronykertbe a barátokkal, és ha éppen ahhoz 
van kedvünk, megmászhatjuk a víztornyot, hogy harminc méter 
magasból csodáljuk meg a kizöldült Nagyerdőt. Nem is volt kér-
dés, hogy következő úticélunk nem más lesz, mint a Nagyerdei 
Víztorony, aminek több mint százéves történetét érdemes jobban 
megismerni.

A Pallagi út és a Nagyerdei körút találkozásánál magasodó 
víztorony az akkoriban kialakuló egyetemi- és villanegyed vízel-
látására épült 1912–1913 között Adorján Dezső gépészmérnök és 
Fried Aladár sándor építési vállalkozó kivitelezésében. „A torony 
már elkészülte után hamar kedvelt látványossággá vált a Nagyer-
dőben, 1914-ben a földszinten kávézó kialakítását tervezték. Deb-
recen főmérnöke, Borsos József klinkertégla támfalakat és kétkarú 
felvezető lépcsőt tervezett a toronyhoz, amelyet az alapozáskor 
kitermelt földből emelt dombbal vettek körbe, 1933-ban pedig a 
földszinten vendéglőt alakítottak ki” – írja a víztorony történetéről 
az Építészfórum. A 19. század második felétől a debreceniek elő-
szeretettel látogatták a Nagyerdőt, különösen tavasszal és nyáron, 
amikor szinte a teljes városi lakosság kiszabadult a száraz, poros 
levegőjű városból az árnyas, hűs Nagyerdőre. Minden társadalmi 
rétegnek megvolt a maga helye: az úri közönség a Fürdőház (a mai 

régi Vigadó) környékén, a polgárság a lacikonyhák közelében, a 
cselédek, a mesterlegények és a szobalányok pedig a víztorony 
melletti Leveles Csárdánál múlatták az időt. 

A Nagyerdei Víztorony az ötvenes évekre igencsak elhanyagolt 
állapotba került. Az idősebbek még emlékezhetnek rá, milyen 
áldatlan állapotok uralták a helyet 2015 előtt. A közelébe sem 
szívesen ment senki, kivéve a vízügyi szakembereket, a víztorony 
ugyanis 1913-as átadása óta mindig ellátta eredeti funkcióját. Az 
épület 1994-ben helyi védettség alá került, a teljes megújulására 
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azonban még évtizedeket kellett várni. Az 1969-től a Debreceni 
Egyetem kezelésében lévő Nagyerdei Víztorony 2015-ben újult 
meg teljesen egy európai uniós projekt keretében, melynek 
eredményeként nemcsak új külsőt, de új funkciókat is kapott. A 
rekonstrukciót Győrffy Zoltán és Novák róbert építészek végez-
ték, akiknek az épület eredeti arculatának megőrzése volt a fő cél-
kitűzésük. A víztorony külsejében alig változott az elmúlt bő száz 
év alatt, a felújítás után is megmaradt a vasbeton szerkezete, nyolc 
tartópillére, a víztartály és az azt övező árkádos körterasz, az épület 
azonban új helyiségekkel gazdagodott. Az építészek kialakítottak 
egy üvegajtós fogadóteret a Pallagi út felőli bejáratnál, melynek 
két oldalán csobogóval ellátott lépcsősor vezet az emeleti teraszra. 
A földszinten létrejött egy közösségi tér, ami rendszeres otthona 
kiállításoknak, kisebb koncerteknek, konferenciáknak és közös-
ségi eseményeknek, az emeleten megnyitott egy büfé, valamint 
egy szabadtéri színpaddal ellátott hatalmas terasz, a magasabb 

szinteken pedig mászófalat és kilátót alakítottak ki. „A felújítás 
legnagyobb erénye, hogy egy sokoldalúan használható, 

fiatalos közösségi tér jött létre, amelyet az építmény 
sajátos hangulata tesz egyedivé” – summázza a 

rekonstrukció lényegét az Építészfórum.
Az 1903-ban épült és 2015-ben felújított 

Nagyerdei Víztorony mára Debrecen egyik 
szimbólumává vált. Tervezői bravúrjának 

köszönhetően ma is eredeti formájában 
áll és víztoronyként működik, emellett 
pedig a helyiek és a városba látogató tu-
risták egyik kedvenc helye, ahova jó el-
menni meginni egy finom kávét, bulizni 
egy nagyot egy szabadtéri koncerten, 
megmozgatni testünket egy élményteli 
falmászáson, vagy csak gyönyörködni a 
látványban a 34 méter magas kilátóból. 

Erdei Nóra,
fotó: Löki Viktor
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ZölDEbbítő

TERMÉSZETESEN

Ismét elsötétült 60 percre a Föld
Ha a legnagyobb és legtöbb embert 

megmozgató környezetvédelmi kezde-
ményezésről beszélünk, nekem a Föld 
órája jut eszembe elsőként. Az immáron 
14 éve megrendezésre kerülő eseményen 
nemcsak vállalatok, szervezetek és tele-
pülések csatlakozását kéri a WWF, hanem 
a magánszemélyeket és háztartásokat is 
részvételre buzdítja. A Föld óráját minden 
év március utolsó szombatján rendezik 
meg, és 2021-ben már 192 országban 47 
ezer Föld órája-rendezvényt tartottak vi-
lágszerte. Hazánkban a magánszemélyek 
mellett több mint 200 kisebb-nagyobb 
település önkormányzata vállalta, hogy 
helyi idő szerint 20.30 és 21.30 között 
sötétbe borítják főbb látványosságaikat, 
emblematikus épületeiket, illetve lekap-
csolják nem létfontosságú elektromos 
készülékeiket.

A Föld órája egy emlékeztető, amely 
évente felhívja a figyelmünket arra, hogy 
a bolygónk erőforrásai végesek, és a 
fenntarthatóság érdekében lépnünk kell. 
A szélsőséges időjárási problémák, a ter-
mészeti ökoszisztémáink gyorsuló pusz-
tulása mind-mind arra mutatnak, hogy 
a változtatás minél előbb, már ma szük-
séges. Ezek a változások azonban nem 
csupán a nagyvállalatok globális szintű 
megmozdulásaival érhetők el, hanem a 
mindennapi, apró cselekedetekre is szük-
ség van. ilyen például a használaton kívüli 
töltők kihúzása, a csöpögő csap elzárása 
vagy éppen a villany lekapcsolása. Bár 
kis dolgoknak tűnhetnek, de ha ezekre 
minden ember következetesen odafigyel, 

rengeteg feleslegesen elpazarolt energiát 
spórolhatunk meg, ezáltal egy tisztább 
jövőt biztosíthatunk a jövendő generá-
ciók számára.

A DEHÖK Környezetvédelmi Bizottsá-
ga immáron 7. alkalommal csatlakozott 
ehhez a világméretű akcióhoz, amelyet 
második éve nem a megszokott formában 
valósítottunk meg. Az eredetileg Kossuth 
lajos Kollégiumok közötti téren megren-
dezett zenés-gyertyafényes egyetemi 
rendezvényt az aktuális helyzethez alakít-
va, online térbe helyezte át bizottságunk, 

ahol a legfőbb segítségünkre a közösségi 
média felületek voltak. Különböző érde-
kességekkel, kvízekkel és workshopokkal 
próbáltuk meghozni az emberek kedvét 
a csatlakozáshoz, illetve egy ÖkoEstet 
is szerveztünk, ahol az egyéni felelős-
ségvállalás témája került középpontba. 
Zárásképpen ösztönöztük követőinket 
arra, hogy minél többen egyénileg is csat-
lakozzanak a Föld órája kezdeményezés-
hez, és 60 percet töltsenek árammentesen 
március 27-én, szombaton.

Írta: Sándor Petra bizottsági tag
Fotó: Facebook
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ZölDEbbítő

Spenótkrémleves recept
Végre beköszöntött a tavasz, és nagy örömünkre megújul 

a természet is. most, hogy a fák újra felöltik szép zöld lomb-
koronáikat, itt az ideje nekünk is zölDEbbíteni a konyhánkat. 
Spenótból – ami ráadásul szezonális alapanyag ebben a hó-
napban – igen finom krémleves készíthető. Ennek a receptjét 
szeretném megosztani Veletek.

Hozzávalók:
50 dkg spenót
1,5 l zöldségalap/csontlé
6 dkg vaj
2 ek liszt
1 gerezd fokhagyma
1 dl tejszín
1 tojássárgája

Elkészítés:
A spenótot alaposan megtisztítjuk, a szárát lehúzzuk, és a 

leveleket felaprítjuk. Ezt követően feltesszük főni a zöldség-

alappal/csontlével (vagy ezek hiányában vízzel). Ízlés szerint 
fűszerezzük. Forrástól számított 6-7 percig főzzük, majd 
botmixerrel pürésítjük. 

Egy kisebb edényben elkészítjük a rántást. A vajat felforró-
sítjuk (vigyázzunk arra, hogy a vaj hőfoka ne legyen magasabb 
90 Co-nál, ugyanis e fölött már égni kezd), aztán hozzáadjuk a 
lisztet, és első felhabzásig sütjük. Elkeverjük benne a zúzott 
fokhagymát, majd pedig hőkiegyenlítve hozzáadjuk a leves-
hez és felforraljuk. Ahhoz, hogy az ételünk még krémesebb 
legyen, a tejszínt és a tojássárgáját habosra keverjük, és ezeket 
is hozzáadjuk a leveshez.

 Fontos azonban megjegyezni, hogy a leves erőteljes forralása 
ezután nem ajánlott, mivel a tojás könnyen „összeugrik”, ami 
nem teszi étvágygerjesztővé az ételünket.

tipp:
Annak érdekében, hogy a spenót megőrizze szép zöld színét, 

érdemes főzéskor egy csipet szódabikarbónával megszórni.
Írta és fotózta: Gaja Dorottya bizottsági tag
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az egyetemi élet folyamatosan várja verseiteket, prózáitokat a szepszelet@gmail.com-ra vagy a szerkesztőség címére!

SZÉP-SZElEt

Ölveti László felvétele – Botanikus kert

Almássy lehel fordítása:

Rodrigo Amarte: Tuyo

Tiéd lesz

Én vagyok a tűz, ami a bőrödet égeti.
És a víz, ami megöli a szomjad.
Én vagyok a vár és a torony is.
A kard, ami a kincsed őrzi.

Te vagy a levegő, amit veszek,
A holdfény a tengeren.
A torok, amit meg akarok nedvesíteni;
Félve, hogy a szerelembe fulladok.
A vágyaid közül miket fogsz megosztani velem?

Erre azt feleled: „A kincseskamrámra ránézni is elég!
A tiéd lesz, bizony mind a tiéd lesz!”

Tom Waits: Lullaby

Altató

A Nap vörös, a Hold törött.
Apa sosem jön már haza.
Örökre semmi sem a tiéd,
Hunyd le a szemed és aludj!
Ha meghalnék, mielőtt ébredsz,
Ne sírj, ne pityeregj!

soha-semmi nem az, aminek látszik,
Mássz a létrára, fel az álmaidhoz!
Ha meghalnék, mielőtt ébredsz,
Ne sírj, ne pityeregj!
Örökre semmi sem a tiéd,
Hunyd le hát a szemed és aludj!
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A DE hallgatóinak online társkeresési szokásai
A családszociológia alapját képezi a párválasztás kérdése, ami 

egy folyamatosan változó folyamat, kutatása mindig aktuális. A 
CoVID-helyzetnek köszönhetően pedig az internet is az eddiginél 
nagyobb szerepet tölt be az életünkben. A kapcsolattartás és a kap-
csolatépítés szerepét egyaránt átvette. Kutatásomban felmértem a 
Debreceni Egyetem hallgatóinak online társkereséssel kapcsolatos 
szokásait és véleményét. Valószínűsíthető volt, hogy elég sokan 
fordulnak ehhez az ismerkedési módhoz a korlátozott lehetősé-
geknek köszönhetően. Tekintettel arra, hogy a célcsoport elég nagy 
része a posztadoleszcens életszakaszban van jelenleg, sokuk még 
nem találta meg partnerét, épp keresi őt. Egy kérdőíves felmérést 
vittem véghez, amellyel egy nemi szempontból reprezentatív mintát 
készítettem. Néhány százalékkal több olyan személy képviseltette 
magát, aki elzárkózik az online társkereséstől, mint olyan, aki már 
használt hasonló platformokat. Bár elsődlegesen feltételeztem, hogy 
azok a személyek, akik nem zárkóznak el az online ismerkedéstől, 
preferálni fogják ezt a fajta kapcsolatteremtési módot, az ered-
mények arra következtettek, hogy a Debreceni Egyetem hallgatói 
leginkább a személyes ismerkedést kedvelik. Érdekesség, hogy 
azok a személyek, akik elzárkóznak az online társkereső oldalaktól, 
egy elég nagy része ismerkedett már más közösségi oldalon, így 
valószínűsíthető, hogy magával a társkereső platformokkal akad 
problémájuk. A hasonló társkereső appoknak és oldalaknak köztu-
dott, hogy milyen szerepük van – legyen szó egyéjszakás kalandok 

kereséséről vagy hosszú távú kapcsolat kialakításáról. A hallgatók 
mégis kíváncsiságból és unaloműzésből regisztráltak elsődlegesen, 
a komoly párkapcsolat keresése csak ezt követően került a motivá-
ciók közé. Mivel a társkereső oldalak remek szűrési lehetőségekkel 
rendelkeztek, azt gondoltam, hogy a hallgatók kihasználva ezeket 
hasonló tanulmányokkal, munkahellyel rendelkező személyeket 
keresnek majd. Az adatok viszont azt támasztották alá, hogy sokkal 
fontosabb a hasonló értékek, gondolkodásmód, mint a végzett-
ség vagy társadalmi státusz. Összességében elmondhatjuk, hogy 
egyetemünk hallgatói az elsődleges feltételezésekkel szemben más 
motivációkat képviselnek a párkereséssel szemben.

Matécsa Vivien Tímea, 
szociológia alapszakos hallgató

A CoVID-19-járvány által okozott 
rendkívüli helyzetben, 2020 tavaszán Ma-
gyarország a teljes iskolahálózat bezárása 
mellett döntött, mellyel csatlakozott a világ 
azon országaihoz, ahol az iskolabezárások 
több millió hallgatót érintettek. Mindezen 
távoktatási munkarendet később több 
címmel is illették: kényszertávoktatás vagy 
karanténpedagógia. Az alapfeladatokat ille-
tően a digitális munkarend elrendelésére a 
legtöbb intézmény hiába reagált megfelelő-
en, a pedagógusok által alkalmazni kívánt 
platformok és szoftverek kiválasztása, a di-
gitális tartalmak előállításai és a tanulói kap-
csolattartások problémát okoztak. A magyar 
családok körében ez a számítógéppel való 
rendelkezés, a kamerával, a mikrofonnal és 
a gyors internetkapcsolattal való ellátottság-
ban is megmutatkozott. Így minden esetben 
kérdésessé vált, hogy hogyan alakultak át az 
oktatási keretek, milyen eszközök és mód-
szerek váltak alkalmazhatóvá?

Az online tanulás kevésbé ellenőrizhe-
tősége által változások következtek be a 
diákok tanulási szokásaiban, így az előnyök 

és hátrányok párhuzamba állíthatóak. Az 
előnyök között említhetőek azok a digitális 
átállás által felszínre kerülő és ezáltal na-
gyobb figyelemben részesülő platformok, 
melyek segítették az otthoni tanulást (pél-

dául a Google Drive, Classroom), lehetőség 
nyílt a tananyagok színesítésére, illetve a 
tananyagok valós idejű (például Zoom, 
Google Meet) vagy határidős (például 
redmenta feladatlap) teljesítésére, amikor 
a diákok saját időbeosztásuk szerint, akár 
pizsamában is teljesíthették feladataikat. A 
hátrányok között viszont a digitális munka-
rend által elérhető tanulói létszám említhető 
elsődleges nehézségként. A már fennálló 
egyenlőtlenségek felerősödhettek: a széles 
sávú internet-hozzáférésből fakadó hátrá-
nyok, a tanulást támogató otthoni környezet 
hiányai halmozódhattak. Az érdemjegyek és 
a leadott anyagok minőségei hiába javultak, 
a valódi tudásbázis stagnált vagy romlott. 
Párhuzam csupán az online és a tantermi 
oktatás során alkalmazott számonkérési 
módszerekben található, melyre leginkább 
a Google Űrlapok által nyújtott lehetőségek 
jelölhetőek meg. Az eredményességük vi-
szont minden esetben kérdéses.

Kukucska Zsuzsa, PhD-hallgató, 
Szociológia és Társadalompolitika 

Doktori Program

Az online oktatás – avagy pizsamában tanulunk-e vagy sem?
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A pandémia kapcsán sokféle megküzdési 
mechanizmust alakítottak ki a színházak, 
kulturális és oktatási intézmények. Lehet 
ezt az időszakot kivételes válsághelyzetnek 
tekinteni, vagy abból a szemszögből is 
megközelíteni, hogy a színház lételeme az 
állandó krízis, feladata pedig az erre törté-
nő reflexió. Előbbi megközelítés főként a 
hagyományos színházi előadások virtuális 
térbe történő átültetését hozta magával, ami 
leginkább a profi kőszínháznak áll jól, még 
ha nem is pótolhatja az élő találkozást, míg 
utóbbi már alapvetően az új helyzetből indul 
ki és kísérletezik a rendelkezésre álló médiu-
mok határaival. A kísérletezésnek pedig az a 
természete, hogy vagy sikerül, és valami újat 
kap a közönség, vagy nem, és bukás lesz, de 
a kreatívok karrierjét mindig is a kudarctűrő 
képességük mértéke határozta meg. 

A Debreceni Egyetemi színház sok 
ötletet kipróbált ebben az időszakban, s 
talán a helyzetünk két okból kifolyólag is 

könnyebb volt a nálunk nagyobb kulturá-
lis intézményeknél: elsőként mert ugyan 
a színház eszközeit segítségül hívva, de 
mégis főként a tehetséggondozás-oktatás 
területén dolgozunk, így több olyan terület 
is a rendelkezésünkre állt, ahol tudtunk 
a megváltozott környezetben dolgozni, 
másrészt pedig a kis közösségek közötti 
kapcsolati háló ebben az esetben védőháló-
ként is funkcionált, aminek köszönhetően 
kölcsönösen tudtuk támogatni egymást. A 
történetünk során mindig volt egy projekt, 
egy csapat, akik előre vittek bennünket, 
ebben az időszakban a legsikeresebb vállal-
kozásunk talán a Lukovszki Judit nevéhez 
fűződő műfordítói pályázatunk volt, de az 
online oktatás-drámapedagógia új kutatási 
eredményeit is próbáltuk felhasználni a 
munkánkban. 

Természetesen új programok tervezésére 
is volt időnk, így tudtunk nyitni egy másik 
irányvonal, a könnyűzenei tehetséggondo-
zás felé, melynek persze már voltak előzmé-
nyei. Az olyan partnereknek köszönhetően, 
mint a sofarsounds vagy a rackaNoise, a 
Debreceni Egyetemi színháznak már volt 
lehetősége betekinteni a debreceni könnyű-
zenei életbe és koncerteknek, klipfelvételek-
nek helyet biztosítani tereiben, az Egyetemi 
Amfiteátrumban és a DEsz24-ben, főként 
feltörekvő fiatal bandák részvételével, de 
említhetjük a Cseh Tamás koncertet is 
szabó Krisztiánnal és Papp Istvánnal, ami 
megtöltötte a DEsz24 előtti teret. (Bár 
utóbbi esetben nyilvánvalóan profi zenész-
ről és színészről van szó, fontosnak tartjuk, 
hogy néha megmutassunk a hallgatóknak 
és az érdeklődőknek érdemesnek tartott 
’hivatásos’ produkciókat is, illetve hogy a 
tereinkben bemutassuk a kultúra különböző 
változatait.) Egyik új projektünk keretében 
a szabó Gábor vezette Tree Leaf studios-zal 

Na, DESzDemo

és a PusztaHanggal közösen a város által 
rendelkezésünkre bocsájtott DEsz24-et te-
rének próbálunk új minőséget kölcsönözni 
és hangstúdióként hasznosítani azt: az első 
professzionális demófelvételünk már el is 
készült a napokban a debreceni illetőségű 
The Crams zenekarnak. 

Célunk, hogy kezdő lökést tudjunk 
adni a fiatal, főleg az egyetemhez kötődő, 
könnyűzenével foglalkozó csapatoknak. A 
következő lépés – melyben nagy segítség, 
hogy 2021 nyarától a Batthyány 24. alatti, a 
város központi helyén elhelyezkedő teret is 
lehetőségünk lesz programozni – koncertek 
szervezése, ezzel is menedzselve a fiatal 
zenészeket, csakúgy, ahogyan a színházzal 
foglalkozó egyetemisták útját is figyelemmel 
kísérjük a kezdő, csak belső körben megmu-
tatott szárnypróbálgatásoktól a már színházi 
előadásnak nevezhető produkciókig. Azért, 
hogy a környék lakóit ne zavarjuk, szintén 
a Tree Leaf studios-zal egy izgalmas közös 
projektbe kezdünk: a silent Knights prog-
ramsorozat keretén belül úgynevezett ’silent’ 
koncerteket is tervezünk nem csupán házi 
tereinkbe, de akár a város más, ’egzotikus’ 
helyszíneire is. (Lesz egy képzőművészeti 
vonal is, de erről majd talán egy másik 
cikkben.) Lételemünk a kísérletezés, de 
reménykedünk, hogy utoljára kellett a krea-
tivitásunkat egy vírus miatt próbára tenni…

lakozsigmond, https://deszinhaz.hu/



2021. május22  unideb.hu NÉZŐPONt

Kiss Ábel Lukács, a Dorkász szolgálat 
igazgatója előadásában a civil szervezetekről, 
munkájukról beszélt. A témát igen tágan 
értelmezve a hallgatók megismerhették a 
szolgálat céljait, és azt, hogyan lehet ma-
napság jótékony akciók keretében segíteni a 
körülöttünk élőknek, és elgondolkodhattak 
arról, hogyan lehet „jól” segíteni. 

Megtudtuk, hogy a segélyszervezetek 
gyakran nagyköveti szerepet töltenek be, 
azaz közvetítenek a rászorulók és a segítők 
között. A Dorkász szolgálat misszója, hogy 
magyar adományokból magyar embe-
reknek tudjon segíteni – nem szavakkal, 
hanem tettekkel. Gyakran mélyszegény-
ségben élő embereket is támogatnak, és a 
céljuk nem az emberek megtérítése. olyan 
projekteket csinálnak, amelyeknek „van 
értelme”, ami azt jelenti, hogy változást 
hoznak az emberek életébe, mégpedig 
mérhető változást. Fontos azt is megta-
nítani a rászorulóknak, hogy ők is tenni 
tudnak azokért a változásokért, amelyek 
az életüket jobbá tehetik, azaz partnernek 
tekinti őket a segélyszervezet. A szolgálat 
segít abban is, hogy a résztvevők felfedezzék 
saját tehetségüket, készségeiket. 

Különböző formákban támogatják az 
időseket és betegeket, ezekről pedig konkrét 
példákat is bemutatott az előadó. Emellett 
vannak olyan programjaik is, amelyeket a 
börtönökbe, javítóintézetekbe is bevisznek, 
mint pl. a drámapedagógia vagy a művészeti 
tevékenységek. Hisznek abban, hogy lépésről 
lépésre, kiszámítható formában kell érkeznie 
a segítségnek, hogy változásra késztessék a 
rászorulókat, és emellett önállóságra ne-
veljék őket. Érzékenyítő kérdésfelvetések is 

érkeztek Kiss Ábel Lukácstól a hallgatóság 
felé arra vonatkozóan, hogy vajon megér-
demlik-e a szegénységet a szegénységben 
élők, az ő hibájuk-e, amiben élnek, és kinek 
a felelőssége az egész helyzet.

Az előadó szerint más emberek története 
kapcsán mindenkinek érdemes végiggon-
dolnia a saját életében is, hogy milyen em-
berré lett, mennyire határozta meg a múltja, 
vagy mennyire tudott túllépni az esetleges 
gátló tényezőkön, mi tehetünk önmagun-
kért, a saját fejlődésünkért, mennyire van 
a kezünkben a saját sorsunk. Gondoljuk 
végig, van-e a környezetünkben rászoruló, 
és mit tudunk tenni érte, van-e szerepünk a 
körülöttünk élők életében. 

Az előadó bemutatta, hogy segítői tevé-
kenységben megjelennek az állami szervek, 
intézmények, az egyházak és civil szerveze-
tek. A rendszerben természetesen minden-
kinek megvan a maga helye és szerepe. Ha 

Karrierablak újra című előadás-sorozat, HKSzK, Hallgatói Karrierközpont
valaki szociális munkás beállítottságú, azaz 
szeret elmenni a helyszínre és ott foglalkozni 
gyerekekkel vagy idősekkel, akkor a szoci-
ális intézményeknél érdemes jelenkeznie 
ilyenfajta szolgálatra. Az egyházaknál a 
gyülekezeti tagok önkéntesen látják el a fel-
adatokat. A civileknek (egyesületek, alapít-
ványok) gyakran nagyobb mozgásterük van, 
és közben lehet, hogy normatív támogatás 
alapján ellátják a közfeladatokat is, mit pl. 
az étkeztetés vagy az idősgondozás. 

A Dorkász szolgálat azonban olyat csinál, 
amit mások nem. Léte függ az adakozóktól, 
így azonban olyan helyekre is el tud jutni, 
és olyan dolgokat is meg tud tenni, amelyet 
egy másik szervezetnek nincs módjában. A 
szolgálatnak „csak” az adakozók felé kell 
elszámolnia, nincs hatalmas bürokrácia 
a rendszerben, így viszont elláthat olyan 
projekteket, amelyeket más szervezetek 
nem tudnak. Végül bemutatta a holland 
példát, ahol gyakorlatilag önkéntesek látják 
el a feladatok nagy részét szakemberek 
irányításával.

Búcsúzóul felvetett néhány kérdést a részt-
vevőknek, amelyet érdemes ebben a korban, 
munkába állás előtt végiggondolni:

– Milyen a személyiségünk? 
– Miért születtünk ilyennek? 
– Miért születtünk meg?
– Mi a feladatunk az életben?
– Hogyan határozza meg a személyiség a 

pályaválasztást?
– Hogyan tudjuk, hogy a helyünkön 

vagyunk? 
– Mi az a feladat, amitől szárnyalni tu-

dunk?

Amikor a munkádnak értelme van – 
civil szervezetek szerepe a társadalomban
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Kígyózó sorok, roskadásig pakolt bevásárlókosarak, 
üresen tátongó, kifosztott polcok – tapasztalhattuk a ko-
ronavírus-járvány első hullámakor. A járványhelyzettel 
nemcsak hétköznapjaink, de vásárlási szokásaink is 180 
fokos fordulatot vettek. Mégis mi készteti a 21. század 
gondolkodó emberét az irracionális viselkedésre és az 
eszeveszett halmozásra?

A kézfertőtlenítők eladási száma 619%-kal emelkedett az Egye-
sült Államokban 2020. február 24. és március 1. között – derül 
ki a Catarina nevű amerikai marketingvállalat számításaiból. 
ugyanez a szám Washington államban 836%-ra rúg, miközben a 
tisztítókendők és egyéb higiéniai termékek kereslete is duplájára 
nőtt. Egy Tenessee-beli úriember nem kevesebb mint 17.000 
darab kézfertőtlenítőt vásárolt fel a járványhelyzet alatt, melyet 
az Amazonon kezdett értékesíteni, egészen addig, amíg a vállalat 
fel nem figyelt a tevékenységére. 

Az elkeserítő statisztikákat a koronavírus-járványnak köszön-
hetően saját bőrünkön tapasztalhattuk: az első hullám idején 
az áruházláncok soha nem látott forgalomról számoltak be, 
árurendeléseiket napról napra kellett növelniük, és megszorító 
intézkedések bevezetésére kényszerültek az ésszerűtlen halmozás 
visszaszorítása érdekében. Ami valljuk be, olykor már nevetséges 
végletekbe csapott át; elég csak a világhálón szüntelenül keringő 
vécépapír-halmozás ihlette mémekre gondolni, amelyek sajnos 
egyáltalán nem álltak távol a realitástól. Valóban akadtak olyan 
elszánt vásárlók, akik képesek voltak vérre menni plusz egy cso-
mag vécépapírért.

Soha nem látott boltfosztogatás?
Az indokolatlan halmozás valójában egyáltalán nem újkeletű 

tevékenység, sokkal inkább egy természetes emberi reakció, 
amelyre akadt már néhányszor példa a közelmúltban. Nem is 
kell túl sokat visszautazni az időben, elég a 60-as évekbeli kubai 
válságra gondolni, amikor az egész világ egy nukleáris háború 
fenyegetésétől rettegett. Az amerikai családok roskadásig pakol-
ták pincéiket tartós élelmiszerekkel, különféle konzervekkel és 
palackozott vízzel, így készültek túlélni a krízishelyzetet, amelynek 
tényleges és szó szerinti „kirobbanása” csupán egy hajszálon múlt. 

Pánik a boltokban: 
a halmozás pszichológiája

Hasonló fogyasztói magatartást idézett elő a jól ismert „Y2K” 
pánik. A riadalmat az a hiedelem táplálta, mely szerint a 1999-es 
évről a 2000-es évre történő váltás a számítógépes technológia 
összeomlását fogja eredményezni, és az informatikai rendszerek 
meghibásodásai ellehetetlenítik majd az alapvető szolgáltatások-
hoz való hozzájutást. A világvége-hangulat övezte ezredfordulón 
a családok ugyancsak nekiláttak kifosztani a boltok készleteit, a 
bevásárlólista élén ebben az esetben is a tartós élelmiszerek és az 
ásványvíz szerepelt. 
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Összetartás kontra önzőség
A fenti példák és napjaink eseményei egyaránt demonstrálják, 

mi történik, ha az események nem várt fordulatot vesznek, és fe-
nyegetetté válnak a mindennapjaink. A pánikvásárlást és az irreális 
mértékű halmozást valamennyi esetben az idézte elő, hogy a dolgok 
megszokott áramlásában változás következett be.  

A jelenleg tapasztalható fogyasztói magatartás az átgondolatlan, 
felelőtlen és impulzív jelzőkön túl az „önző” címszóval is megkoro-
názható, amit szintén az ismeretlentől való félelem táplál. 

„A betegség ahelyett, hogy összehozná az embereket, inkább 
egymás ellen fordítja őket” – fogalmaz Jonathan Haidt egyetemi 
professzor a Time magazinban. A szakember szerint, míg egy kül-
ső támadástól való félelem – mint Pearl Harbor eseményei vagy a 
szeptember 11-i terrorakció – közös fellépést és a közjóért való aktív 
cselekedeteket eredményez (például kígyózó sorokat egy véradá-
son), addig egy „nem humán” -jellegű veszély, tehát egy járvány vagy 
bármilyen kór sokkal inkább szakadékot mélyít az emberek közé. 
A ragályosságtól való félelem a széthúzáson túl bizonyos csoportok 
„bemocskolását” és megszégyenítését is magával hozza, ahogy az 
az AIDs terjedésének kezdeti időszakában is történt.

Szűkösség és döntéshozatal 
Ahhoz, hogy az emberek jelenlegi fogyasztói magatartását meg-

érthessük, be kell vezetnünk egy újszerű fogalmat. A szűkösség 
mint a közgazdaságtan egyik alapvetése konyhanyelven annyit tesz, 
hogy mi, emberek, korlátlan mennyiségben szeretnénk fogyasztani, 
miközben a számunkra rendelkezésre álló javak száma igencsak 
korlátozott, azaz szűkös. 

A szűkösség azonban sokkal több, mint egy fogalom a közgazda-
ságtan tankönyvekben, hiszen valamennyi ember szembesül vele 
nap mint nap, anélkül, hogy tudna róla. Mi, emberek szűkösek 
vagyunk az időnkben, hiszen csupán 24 órányit birtoklunk belőle 
naponta. De szűkösek vagyunk fizikailag a „helyben” is, amikor 
egy apró bőröndbe igyekszünk besuvasztani fél gardróbunk tar-

talmát – hozza fel példának Eldar shafir és sendhil Mullainathan 
A szűkösség pszichológiája című könyvükben. 

A jelenség természetéből adódóan a szűkösséget leginkább a 
társadalom hátrányos rétegei tapasztalják meg. Ők azok, akik 
nemcsak időben szűkösek, de pénzben, munkalehetőségben, 
oktatásban, szélsőséges esetben pedig élelemben és ivóvízben is. 
számukra a „szűkösség-gondolkodásmód” (scarcity-mindset) a 
mindennapjaik része, hiszen állandó hiányt szenvednek bizonyos 
termékekből és szolgáltatásokból. A fennálló hiány pedig egyfajta 
csőlátást eredményez, amely leszűkíti a látókört és megnehezíti a 
döntéshozatalt, méghozzá úgy, hogy az agyi funkciókat arra irá-
nyítja, amit szűkösnek érez.

Félelem és láncreakció
Talán kezd világos lenni, miért is van szükség a szűkösség fogal-

mának megismerésére ahhoz, hogy a pánikvásárlást tanulmányoz-
hassuk. Hiszen napjaink fogyasztói, azaz mi, hétköznapi emberek 
hasonlóan „szűkösség-gondolkodásmód”-ba válthattunk, amikor 
a koronavírus -járvány közepette a heti nagybevásárlást terveztük.

Bár állandó megerősítést kaptunk arról, hogy az élelmiszerellá-
tás és az árufeltöltés a legtöbb üzletben folyamatos, és szó sincs a 
készletek teljes kiürüléséről, mégis, az üres polcok láttára az agyunk 
azonnal „szűkösség-gondolkodásmód”-ra kapcsolt. A kifosztott 
boltok látványa mellett a bizonytalanságérzet és a közösségi médián 
keringő fényképes beszámolók vihara sem könnyítette meg azt, 
hogy az emberi agy a realitás talaján maradjon. 

Valamiféle kapaszkodót egyedül saját magunk megnyugtatása 
nyújthatott, amikor az „én felkészültem” címszó alatt elégedetten 
dőlhettünk hátra egy kiadós boltfosztogatás után. A tésztákkal és 
tonhalkonzervekkel telezsúfolt kamra látványa ugyanis azt sugallja 
a fogyasztónak, hogy jöhet bármi, éhen halni már bizonyára nem 
fogunk.

A józan felkészülés és az indokolatlan halmozás között igen 
vékony határvonal húzódik. Tagadhatatlan, hogy a jelenlegi hely-
zet senkinek sem kedvez, próbára teszi nemcsak a türelmet, de a 
racionális gondolkodást is. Igyekezzük a bizonytalanság közepette is 
hideg fejjel döntést hozni, és az önzőséget elfelejtve a közös célt szem 
előtt tartva cselekedni. Amíg a pánik csak további pánikot gerjeszt, 
addig az összefogás és a higgadt észszerűség segíthet átvészelni a 
nyugtalanító időszakot!

Felhasznált források:
https://www.cnbc.com/2020/03/04/coronavirus-where-

shoppers-are-stockpiling-the-most.html
https://www.independent.co.uk/news/world/americas/

coronavirus-hand-sanitiser-sell-amazon-ebay-profit-price-gouge-
donate-a9404031.html

https://time.com/5800379/coronavirus-quarantine-morality/
Képek forrásai:

https://www.africanreview.com/manufacturing
https://corporatefinanceinstitute.com/resources/knowledge/

other/panic-buying/
https://www.independent.co.uk/voices/coronavirus-uk-

lockdown-panic-buying-online-shopping-second-wave-b645343.
html

https://www.injurylawyers.com/blog/covid-panic-makes-
retail-injuries-more-likely/

Bezzeg Hanna
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EÉ: – Mikor kezdtétek el a felkészülést? 
– Novemberben, az előző szezon lezárását követően a járványügyi 

helyzet miatt nem lehetett edzéseket tartani, emiatt a december tel-
jesen kiesett. Januártól azonban újraindulhattak a tréningek, ekkor 
kezdtük az alapozást. Az egy hónapos kiesés annyira nem rendítette 
meg a csapatot, az elmúlt években is pihenőidőszak volt a decem-
ber, vagy ha tartottunk is edzéseket, azok sem voltak megterhelők.
EÉ: – Úgy sikerült az alapozás, ahogy azt előzetesen terveztétek? 

– Jól indult a felkészülési szezon, bár az elmondható, hogy már 
akkor látszott, hogy az ötven igazolt játékosból átlagban huszonöt-
harminc tud rendszeresen megjelenni az edzéseken. Nyilván ennek 
a létszámnak is örülünk, mivel amatőr sportolók vagyunk, sokaknak 
nem fér bele az idejébe a rendszeres edzéslátogatás a munka és a 
tanulás mellett. 
EÉ: – Hogy változott a keret összetétele az előző szezonhoz képest? 

– A nyíregyházi játékosok fele maradt nálunk, voltak visszatérő-
ink is, illetve nemrégiben három ukrán játékossal bővült a keretünk. 
A két amerikai játékosunkat, Lennox Greent és Johnathan White-ot 
sajnos el kellett engednünk. Nagyon bizonytalan volt az idei szezon ki-
menetele is, nem akartuk őket feleslegesen visszautaztatni Magyaror-
szágra, és ezzel egy világjárvány közepén bonyodalmat okozni nekik. 

A nehézségek ellenére is 
szépen menetelnek a Divízió I-ben 

Ők az amerikai foci mellett a Debreceni Egyetemen tanultak volna, 
de a tanulmányaik sem teljesen úgy alakultak, ahogy azt előzetesen 
terveztük, ez sem a maradásuk javára billentette a mérleget. Nagyon 
szerettek Debrecenben lenni, a csapatnak is meghatározó játékosai 
voltak, de beláttuk, hogy az lesz a legjobb, ha szerződést bontunk 
velük. A távozásukkal nyilván gyengült a keretünk, de az eddigi mér-
kőzéseink alapján szerintem így sem állnak előttünk teljesíthetetlen 
feladatok. Az ukrán játékosok mindenképp erősítést jelentenek, eleve 
hiányposztra érkeztek, illetve ők is nagyon tapasztaltnak számítanak. 
személyesen eddig nem igazán tudtak részt venni az edzéseinken, 
de online tartjuk velük a kapcsolatot, a fizikai erőnléttel pedig nincs 
probléma esetükben. Miután átvettük velük a saját playeinket, 
közülük ketten pályára is léptek a Dabas elleni találkozón, és már 
ott is nagyon hasznos tagjai voltak a csapatunknak. 
EÉ: – Márciusban volt egy előre nem tervezett kényszerpihenőtök. 
Ez hogy érintette az együttes munkáját?

– Március végén a járványügyi helyzet súlyosbodása a csapatot 
is érintette. Természetesen senki sem szeretett volna megfertőződ-
ni, de akik rendszeresen jártak edzésre, vállalták a rizikót, hogy 
elkaphatják mástól a vírust. Közben jöttek hírek, hogy valakinek 
pozitív lett a PCr-tesztje, míg más kontaktszemélynek számított, 
így egyöntetűen úgy döntöttünk, hogy a játékosok védelme érde-
kében leállítjuk a felkészülést. Bő két hétről volt szó, szerencsére 
ennyi leállás még nem befolyásolta a játékosok fizikai állapotát, 
inkább a posztedzők aggódtak rajta, hogy lesz-e elég idő a bajnokság 
kezdetéig átvenni a dolgokat. Összességében úgy gondolom, hogy 
bár kényszerű leállás volt, mégis ez bizonyult a legjobb döntésnek, 
szerintem előbb-utóbb egyébként is elkezdett volna fogyatkozni 
az edzésen részt vevők száma. A két hét elteltével a csapattagok 
elvégeztették az antigénteszteket, és utána indultak újra a trénin-
gek. Emellett a DEAC támogatását élvezzük abban is, hogy a saját 
és az ellenfél biztonsága érdekében is minden mérkőzésünk előtt 
gyorstesztet végeznek a csapattagokon, ez tudtommal nagyon kevés 
együttesnél van így az országban. 

Kalandosan indult a DEAC Gladiators 
csapatának idei szezonja. A csapat 
decemberben nem tudott edzeni 
a járványügyi helyzet alakulása miatt, 
majd ugyanezen okból márciusban is volt 
egy kényszerpihenőjük. 
Ettől függetlenül 
a gladiátorok felkészülése jól sikerült, 
és bár a márciusi leállás miatt 
halasztódtak az alapszakaszbeli meccseik, 
a bajnokságot győzelemmel kezdték, 
majd második találkozójukat is simán 
behúzták. Az idény eddigi alakulásáról 
Gyarmati Ottóval, 
a csapat vezetőedzőjével beszélgettünk.
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EÉ: – Április végén az első meccseteken 18:14 arányban győztétek le 
idegenben a Budapest Titans alakulatát. Számítottál a győzelemre? 
Mit jelentett a csapatnak ez a siker? 

– Ha az elmúlt éveket nézzük, akkor azokkal összehasonlítva is jól 
kezdtük az idei bajnokságot. Tavaly ősszel három mérkőzésen egy 
győzelmet arattunk, de emlékeim szerint az elmúlt három évben 
nem kezdtünk győzelemmel. Ez a Titánok elleni siker hatalmas 
mentális pluszt jelentett a csapatnak. régóta nem láttam ilyen 
elánnal játszani a játékosokat, mint azon a találkozón, annak elle-
nére, hogy mérkőzésről mérkőzésre mindenki belead apait-anyait 
a játékába, most azonban úgy érzem, csapatszinten is jól összeállt a 
játékunk. A mérkőzés negatív hozadéka, hogy sokan megsérültek, 
többen – köztük a kezdő irányítónk is – az egész szezonra kiestek 
a keretből a sérülés súlyossága miatt. Emiatt kicsit keserédes volt 
a győzelem, nem volt utána senkinek olyan hatalmas a mosolya. 
A Titánok egyébként erős csapat, a keretük sem volt szűk, 35-40 
fővel érkeztek a találkozóra, két légiósuk is van, és volt már egy 
győztes meccsük idén, így elmondható, hogy egy jó csapat ellen 
sikerült győznünk. személy szerint győzelmet vártam előzetesen, 
de nem gondoltam volna, hogy ilyen kemény, sok sérüléssel járó 
találkozó lesz. 
EÉ: – A győztes meccsek számát tekintve már jobban álltok, mint az 
előző szezonban, hiszen a második, Dabas Sparks elleni találkozótok 
is a ti győzelmetekkel zárult, 8:0-ra győztétek le a fővárosiakat. 

– Az első győzelemből eredő motiváció kitartott a Dabas elleni 
találkozóig. A Dabas papíron könnyebb ellenfélnek számított, de 
felszívták magukat a találkozóra. Gólzuhatagról nem beszélhettünk, 
inkább védelmi csata zajlott a pályán. Egy tartalék, fiatal irányítóval 
álltunk ki, próbáltunk a futásokra koncentrálni, az ellenfél azon-
ban a futásokat jól állította meg, ami nagyon ölte az időt, pörgött 
a mérkőzés, de szerintem megérdemelten nyertünk, a védelmünk 
nagyon jól működött, hiszen nulla ponton tartottuk őket.

EÉ: – A Miskolc a soron következő ellenfél, mit vársz ettől a talál-
kozótól? 

– A Miskolc ellen tavaly elég simán kaptunk ki, így nyilván szeret-
nénk rajtuk revansot venni. A keretük most is nagyon erős, majdnem 
HFL-szintű, így papíron ők számítanak a találkozó esélyeseinek, de 
ez minket nem tántorít el. A sérülteket és hiányzókat pótolnunk kell, 
ilyen téren nem vagyok túl elégedett, kezdem úgy érezni, hogy a baj-
nokság ezen szakaszában több sebből vérzik a csapat, mint kellene. 
EÉ: – Terveztek mostanában tagtoborzót tartani? 

– Mindenképpen szerettünk volna toborzót rendezni, de úgy 
tűnik, hogy a járványhelyzet ezt nem teszi lehetővé. Igyekszünk 
megoldást találni erre a helyzetre, nagyon fontos szerepe lenne 
az új érkezőknek, többek között a junior csapat alapját is adhat-
nák. Mindenkit arra buzdítok, hogy akinek kicsit is felkeltette az 
érdeklődését a sportág, az írjon nekünk nyugodtan, és valahogy 
megpróbáljuk megoldani, hogy megnézhessen egy edzést, vagy ki 
is próbálhassa az amerikai focit. 

Vona Lilla
Fotó: Bellon Bíborka, Derencsényi István

eredmények:
DEAC Gladiators – Budapest Titans 18:14 (6:0, 0:0, 0:6, 12:8) 

Psz.: Gréczy Balázs, Horai Krisztián, Román Dávid 1-1 TD, il-
letve J.D., Crandall, Máximo Sánchez 1-1 TD, Fülöp Ákos 1 PAT

Dabas Sparks – DEAC Gladiators 0:8 (0:0, 0:8, 0:0, 0:0) 
Psz.: Horai Krisztián 1 TD, Roják Richárd 1 PAT
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Csak a DEAC!
Véghajrájához érkezett valamennyi labdarúgó és futsal 
liga, így legfontosabb heteik előtt állnak sportolóink. Má-
sodosztályban szereplő nagypályás csapatunk ugyan már 
matematikailag is kiesett, és jövőre az NB III-ban folytat-
hatja szereplését, utóbbi négy mérkőzésén mégis veretlen 
tudott maradni. Megyei gárdáink vegyes eredménysort 
tudhatnak maguk mögött a közelmúltban, s harcolnak 
a minél előkelőbb hely megszerzéséért, ahogy futsalos fia-
ink és lányaink is. Legényeink a bronzéremért folytatnak 
ádáz harcot a bajnokságban, míg a hölgyek történelmi 
sikert értek el a kupában és a bajnokságban egyaránt. 

Az Ajka elleni mindent eldöntő ütközet után öt mérkőzése 
maradt hátra sándor Tamás alakulatának, hogy bizonyítsa, nem 
véletlen kvalifikálták magukat a második vonalba közel egy évvel 
korábban. Úgy fest, focistáink ezt maradéktalanul meg is teszik, 
hiszen a számukra már tét nélkülinek mondható összecsapásokon 
ez idáig nem találtak legyőzőre. szentlőrincen egy gól nélküli 
döntetlennel kezdték meg remek sorozatukat sigér Ákosék, ahol 
középpályásunk már újra pályára is léphetett hosszú kihagyása 
után. Ezt követően egy hétközi meccsen fektették két vállra az 
azóta már szintén harmadosztályba zuhant Kaposvári rákóczit. 
A gólok sorát ekkor Bényei Balázs nyitotta az első játékrész végén, 
majd a fordulás után Nagy Krisztián mattolta korábbi csapatát egy 
büntetőből kipattanó labdából. Az „i’-re a pontot a hajrában veterán 
támadónk, Ibrahima sidibe tette fel, aki ezzel már harmadik találatát 
jegyezhette a tavasszal. 

A gólgazdag hazai sikert követően az ország túlsó felén, a 
szombathelyi Haladásnál vendégeskedtek Nagy Krisztiánék és 
szereztek meglehetősen korán, már a 8. percben vezetést irányí-
tónk tizenegyesgóljával. sőt mi több, tíz perccel később székely 
Dávid ragasztott irgalmatlan gólt Verpecz István hálójába, így már 
meglehetősen korán 0-2 állt az eredményjelzőn. Az előny azonban 
már a 27. percben apadni kezdett, mikor Dragoner Filip szépített 
a vasiak részéről, majd a fordulás után Medgyes Zoltán is betalált, 
döntetlenre mentve ezzel az összecsapást. Második idegenbeli pont-
szerzését követően az idény meglepetéscsapatát, a Pécsi MFC-t látta 
vendégül alakulatunk, s harcolt ki újabb egy pontot. A negyedik 
helyezett Baranya megyei együttes már az ötödik percben beköszönt 
Zöldesi Illésnek, ám ez nem szegte kedvét a mieinknek: előbb Nagy 

Krisztián egalizált ezúttal is büntetőből, majd csapatkapitányunk, 
spitzmüller István lőtte ki a bal alsó sarkot huszonkét méterről 
az első felvonás derekán. Az egygólos előny azonban kicsivel a 
hármas sípszó elhangzása előtt lett oda, ekkor kapusunk lökte fel 
ellenfelét a tizenhatoson belül, amiért a megítélt tizenegyest Óvári 
váltotta gólra. 

A záróforduló eredményeitől függetlenül, amelyet Tatabányán, 
a Budaörs vendégeként vív együttesünk, biztossá vált, hogy futbal-
listáink a huszadik helyen fejezik be a 2020/21-es pontvadászatot, 
s jövőre egy osztállyal lentebb állhatnak rajthoz. Ám addig még 
egyszer még számot adhatnak tudásukról a profik között. Bízunk 
benne, ahogy azt mostanában tették, ezúttal is ponttal, akár 
pontokkal térhetnek majd haza. (Lapzárta után 1-1-es döntetlent 
játszottak a Budaörssel.)

Fárasztó időszakon van túl Katona László armadája, amely hat 
ponttal gyarapodott az elmúlt két és fél hétben lejátszott öt talál-
kozón. A minden csapatra veszélyes Vámospércs igazolta jó hírét, 
szinte a meccs egészében emberhátrányban futballozva nyert 4-2-re 
tartalékcsapatunk ellen, ahol Nagy Attila és az ifjúsági csapatból 
felkerülő Kasza Ádám szerezte góljainkat. Egy héttel később nagyot 
fordult a világ, hiszen a kiesési rangadón fölényes 11-1-es győzelmet 
arattak Csák Zsolték a Hajdúhadház felett. rutinos támadónk, 
valamint Molnár Márton kétszer, míg Áros Csenger, Bojti Ádám, 
Katona Zoltán, Katona Tamás, Kincses Dániel, Kertész Kornél 

Bendegúz és Hermann Dénes egyszer tudott eredményes lenni. 
Futballistáink azonban itt nem álltak meg, s három nap múlva 

újabb magabiztos sikert könyvelhettek el egy másik közvetlen rivális 
ellen, ugyanis a Püspökladányt küldték haza 5-0-val. Katona Tamás 
első félidei találatát a 6. percben követte Bojti Ádám léleknyugtató 
gólja, majd szép sorban Kincses Dániel, Papp G. Benedek és Gyar-
mati Zoltán is eredményes tudott lenni. A még matematikailag 
nem, ám nagyvalószínűséggel bennmaradást érő pontszerzéseket 
követően két egygólos vereség következett, először a Derecske, 
majd a Berettyóújfalu ellen. A derecskeiek már az első félórában 
kétgólos előnyt harcoltak ki, amelyre nem sokkal a mérkőzés vége 
előtt volt már csak válasza egyetemistáinknak Ibrahim Khalil Inda 
révén. Ahogy az ezt követő összecsapáson is gólt tudtak szerezni 
focistáink a hajrában, ekkor 2-1-es Berettyóújfalui előnynél egalizált 
Barabás Zoltán a 82. percben, ám sajnos ezzel még nem ért véget 
a találkozó, hiszen erre is volt válasza szitkó róbert legényeinek. 
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Nagy János vette be urbán Gergely kapuját másodpercekkel a 
rendes játékidő lejárta előtt, megnyerve ezzel a mérkőzést az övé-
inek. Három körrel a végelszámolás előtt az éppen bennmaradó 
tizennegyedik helyen tanyázik csapatunk, hatpontos előnyben a 
Hajdúhadházzal szemben.

Egy győzelem, egy döntetlen és egy vereség a sorminta DAsE-
oldalon az elmúlt hetekben, amelyek közül két találkozó is borította 
a papírformát. Az ezüstérem legfőbb várományosát, azaz a sárrét-
udvari KsE-t hazai környezetben verték fiataljaink egy remek első 
félidei játéknak s egy heroikus második játékrészbeni küzdelemnek 
köszönhetően. Egyértelműen Bucz Bence bemelegítése sikerülhetett 
a legjobban a pályán lévők közül, hiszen már a 3. és a 12. percben 
is eredményes tudott lenni egy-egy mintaszerű akció végén. Erre 
ugyan még egy ízben volt válasza Bajnók Imrének sárréti oldalról a 
fordulás után, ám így is három pontot eredményezett a mieinknek. 
Egy héttel később a Hajdúszoboszlói sE érkezett a Dóczy József utca 
műfüves pályájára azzal a tudattal, hogy ha nyer, már matematika-
ilag is bebiztosítja bajnoki címét öt körrel a zárás előtt. A vendégek 
mindent el is követtek ennek érdekében, ám labdarúgóink jól állták 
a sarat, s mindössze kétszer zörrent a hálójuk a 90 perc során, igaz, 
ez is elégnek bizonyult a vendég sikerhez. A HsE elleni kimerítő 
ütközet után az alsóházban szerénykedő Püspökladányi LE ven-
dégeskedett az Agrárpályán s vitt haza egy értékes pontot. Annak 
ellenére számos helyzetet kidolgoztak Hegedűs Györkék, hogy nem 
életük formájában futballoztak, ám gólt mindössze Al-sheraji rauf 
tudott szerezni hazai oldalon még a találkozó elején, míg a zöld-
mezes ladányiak jobban sáfárkodtak a kínálkozó lehetőségekkel, s 
egy hajrában megítélt büntetőt gólra is váltottak szabó Máté révén. 
Három fordulóval a vége előtt együttesünk a nyolcadik a tabellán 
negyvenegy pontot gyűjtve, már matematikailag is elérhetetlen 
távolságban a dobogótól s a kieső helyektől egyaránt.

Legutóbbi két mérkőzésén egyaránt alulmaradt a férfi futsal NB I. 
felsőházi rájátszásában Elek Gergő gárdája, de így is kiváló szezont 
fut, hiszen biztosan a bronzéremért mérkőzhet. A bajnokaspiráns 
Mezei Vill FC Berettyóújfalu ellen hazai környezetben maradtak alul 
Tóth Attiláék 4-3-ra, míg a közvetlen rivális Kecskemét vendégeként 
7-5-re, ám a bajnokság kiírásának értelmében így is a dobogó legalsó 
fokáért küzdhetnek a Veszprém–Kecskemét találkozó győztesével, 
vagy egy esetleges döntetlen esetén a házigazdákkal. A három 
győzelemig tartó párharc végén minden idők legjobb férfi futsalos 
eredményét érhetnék el klubszinten szabó Lajosék. 

Végül, de cseppet sem utolsósorban női futsalcsapatunkról is 
feltétlen szót kell ejteni, hiszen Üveges Katalin tanítványai a minap 
hódították el a Magyar Kupát, mikor az Astra-HFC Üllő gárdáját 
múlták felül a Vasas sportcsarnokban, André Antónia tizenegyedik 
percben szerzett találatával. A találkozó tétjéről sokat elmond, hogy 

az egyébként gólgazdag sportágban mindössze egy találat esett. 
Azonban nem kérdés, hasonló véghajrára számíthatunk lányainktól 
a bajnokságban is, ahol már összesítésben 2-1-re vezetnek a mieink a 
három győzelemig tartó párharcban a Tolnával szemben. Ha lapzár-
tánk után, május 16-án vasárnap sikerül győzedelmeskednie hölgy-
koszorúnknak a Tolna Városi sportcsarnokban, akkor történelme 
során először első osztályú bajnoki címet is ünnepelhetne klubunk 
futsal szakágban, melyhez természetesen szívből szurkolunk nekik. 

Lapzárta után ez sikerült is a csapatnak, hatalmas gratuláció!

Női futsal NB I döntő 4. mérkőzés
Tolna-Mözs-DEAC 2-3 (1-1, 1-1, 2-3) – hosszabbítás után 
gólszerző: Nagy N. (4.), Vámosi (45.), ill Krascsenics (16., 

43.), Horváth V. (45.)
A DEAC összeállítása: Torma – Tóth N., Üveges, Horváth 
V., Krascsenics Cs. Cserék: Tóth r., Fekete G., Pócsik, André, 
Nagy A., Fülöp, Böröczky, Czégény. Edzők: Quirikó Vivien, 
Üveges Katalin.
Az egyik csapat harmadik sikeréig tartó döntő végeredménye: 
a DEAC 3-1-re nyert
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